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PROJEKT 

 

Protokół nr 7/24 

z VII sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego VII kadencji 

odbywającej się w siedzibie Sejmiku Województwa Łódzkiego 

 przy ul. Roosevelta 15 w Łodzi 

w dniu 29 października 2024 r. 

 

Początek obrad: godz. 15:00 

Punkt 1 

Otwarcie VII sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego 

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Otwieram VII sesję Sejmiku Województwa Łódzkiego w dniu 29 października 2024. Po sprawdzeniu obecności 

stwierdzam kworum dzisiejszych obrad.  

Witam panią Marszałek Województwa Łódzkiego, Zarząd Województwa Łódzkiego, radnych Sejmiku 

Województwa Łódzkiego, skarbnika, dyrektorów i pracowników Urzędu Marszałkowskiego Województwa 

Łódzkiego oraz wszystkich przybyłych dzisiaj gości.  

Punkt 2 

Wybór Komisji Uchwał i Wniosków 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o wskazanie kandydata w imieniu Klubu Radnych Koalicja Obywatelska. Pan Przewodniczący Maciej 

Sulgan.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Kolalicja Obywatelska)  

Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Chciałem zgłosić w imieniu Klubu Radnych Koalicja Obywatelska, pana 

radnego Tomasza Karaudę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan radny Tomasz Karauda wyraża zgodę?  

Tomasz Karauda (radny SWŁ)  

Tak, dziękuję bardzo. Wyrażam zgodę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę o wskazanie kandydata w imieniu Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe - PL 2050. 

Bardzo proszę pan przewodniczący Adam Nowak.  
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Adam Nowak (Przewodniczący Klubu Radnych PSL-PL 2050)  

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku. W imieniu Klubu Radnych PSL-PL 2050 zgłaszam do Komisji 

Uchwał i Wniosków, kolegę radnego Piotra Wojtysiaka.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan radny Piotr Wojtysiak wyraża zgodę?  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Tak, wyrażam.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. I proszę o wskazanie kandydata w imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość, pan przewodniczący 

Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Dziękuję bardzo. W imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość zgłaszam pana radnego Waldemara 

Wojciechowskiego.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan radny Waldemar Wojciechowski wyraża zgodę?  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Tak wyrażam zgodę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo w ten sposób wyłoniliśmy Komisję Uchwał i Wniosków, która pracuje na dzisiejszej sesji i jest to pan 

radny Tomasz Karauda, pan radny Piotr Wojtysiak i pan radny Waldemar Wojciechowski.  

Punkt 3 

Przyjęcie protokołu z VI sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zgodnie z Regulaminem Sejmiku Województwa Łódzkiego § 9 ust. 8 protokół z VI sesji znajdował się do wglądu 

w kancelarii sejmiku oraz został wyłożony w miejscu obrad w punkcie recepcyjnym przez rozpoczęciem sesji. Do 

tej chwili nie słyszałam żadnych uwag do protokołu. Rozumiem, że protokół został przyjęty.  

Punkt 4 

Przyjęcie porządku obrad 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy macie państwo jakieś uwagi, czy propozycje ewentualnego zmiany tego porządku? Nie widzę. W takim razie  

porządek obrad, który otrzymaliście państwo w regulaminowym czasie wraz z materiałami, uważam za dzisiaj 

obowiązujący.  
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Punkt 5 

Rozpatrzenie projektów uchwał 

5.1 w sprawie zmian budżetu i w budżecie województwa łódzkiego na 2024 w zakresie zadań własnych, zadań 

realizowanych wspólnie z innymi jednostkami samorządu terytorialnego, pomocy finansowej dla innych jednostek 

samorządu terytorialnego, zadań realizowanych w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Łódzkiego 2014-20, zadań realizowanych w ramach programu Regionalnego Fundusze Europejskie dla Łódzkiego 

2021-2027 oraz zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu województwa łódzkiego na 2024.  

Projekt uchwały został wcześniej pozytywnie zaopiniowany na: 

 Komisji Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, 

 Komisji Nauki, Kultury i Sportu 

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Czy ktoś z państwa ma jakieś uwagi do omawianej uchwały? Czy życzycie sobie państwo jeszcze usłyszeć coś na jej 

temat? Pan radny Piotr Adamczyk, bardzo proszę.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca! Chciałbym usłyszeć odpowiedź, na pytania, które częściowa zadawałem na komisji, ale nie 

uzyskałem odpowiedzi. Powtórzę je w związku z tym. Mam nadzieję, że te odpowiedzi już uzyskamy. Otóż pytałem 

odnośnie zmniejszenia o ponad 9  000  000  zł na bieżącym utrzymaniu dróg i obiektów mostowych. Rozumiem, że 

zakup soli, zakup energii, ale ja się chciałem zapytać odnośnie, ile środków zostaje w związku z tym do końca roku  

w tym miejscu, by ewentualnie gdyby nastąpił atak zimy, to żebyśmy mieli za co odśnieżać, obiekty mostowe 

utrzymywać? Kolejne pytanie dotyczy poprawy bezpieczeństwa niechronionych uczestników ruchu. Prawie 8  

milionów.12 chodników za to miało być zrobionych. To zadanie nie będzie zrealizowane.  

Kolejne pytanie dotyczy, co dalej z nieruchomościami przy ulicy Drewnowskiej? 3  000  600  zł zmniejszamy na 

zagospodarowanie nieruchomości położonej w Łodzi przy ulicy Drewnowskiej 63/75 i uzasadnienie jest takie, że  

w wyniku nierozpoczęcia robót wykonawczych oraz w związku z koniecznością wprowadzenia zmian w dokumentacji 

projektowej, te pieniądze zostają z tego miejsca zmniejszone. W takim razie pytanie brzmi, co dalej z tymi planami? 

Czy zarząd zamierza dalej zagospodarować tą nieruchomość? Kolejne dotyczy modernizacji elewacji budynku przy 

ulicy Sienkiewicza 3, 1  600  000 mniejsza wartość tego zadania. Jest to zmniejszenie zadania już jak rozumiem po 

przetargu, więc nie za bardzo rozumiem, bo był przetarg, który opiewał... W zadaniu i w budżecie był konkretny 

pieniądz na taką wartość, jaka była wyłoniona w przetargu. Tak to rozumiem. Chyba że to było większa kwota niż  

w efekcie końcowym wyszło w przetargu.  

I jeszcze mam jedno pytanie dotyczące tym razem szpitala w Piotrkowie. Bo 1  240  000 - wycofujemy się  

z modernizacji instalacji CO i instalacji COW. Instalacji, uwaga, sprężonego powietrza. To jest dość ważne i to zadanie 

po prostu nie zostanie zrealizowane, bo nie zgłosili się żadni wykonawcy. No i chciałbym zapytać o przyszłość w takim 

razie. Czy w przyszłym budżecie to zadanie będzie próba przynajmniej kontynuacji, żeby się jednak może zgłosili ci 

wykonawcy. Dlaczego się oni nie zgłaszają? Może za małe środki mamy na ten cel? Dlaczego się wycofujemy z tegoż 
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zadania?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo obszerne pytanie. Mam wrażenie, że część odpowiedzi jednak padła na komisji, ale bardzo proszę, rozumiem, 

że nie satysfakcjonujących. Bardzo proszę odpowiednie departamenty z tego, co pamiętam, dyrektora Zarządu Dróg 

Wojewódzkich, jeżeli chodzi o utrzymywanie i chyba dyrektor departamentu infrastruktury, a także dyrektor zasobów. 

Bardzo proszę, jeżeli coś pomyliłam, to proszę się zgłaszać.  

Maciej Plesiak (z-ca dyrektora ds.inwestycji ZDW w Łodzi)  

Jeszcze raz witam serdecznie państwa. Zarząd Dróg Wojewódzkich w Łodzi, Maciej Plesiak, zastępca dyrektora. 

Odpowiadając na pytanie, jaki budżet jest do końca tego roku na utrzymanie, to  wykonanie planujemy na poziomie 30  

652  000. Także jeżeli chodzi o zimę, to jest zabezpieczona, to są oszczędności wiosenne.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale ja bym bardzo prosiła, żebyście państwo nie dyskutowali między sobą. Proszę odpowiedzieć na pytanie, bo my nie 

wiemy, o co pan radny się pyta dodatkowo. Jeżeli będą dodatkowe pytania, to bardzo proszę dodatkowe pytania.  

A teraz bardzo proszę o kompleksowo odpowiedzi, później będziemy ewentualnie uzupełniać.  

Maciej Plesiak (z-ca dyrektora ds. inwestycji ZDW w Łodzi)  

Na zimowe utrzymanie mamy zapewnione finansowanie, na ten sezon zimowo - jesienny i wiosenny na 2024/2025. To 

są oszczędności z wiosny tego roku, z soli itd. także tu nie ma problemu. Jest to wszystko zabezpieczone, jeżeli chodzi 

o bieżące utrzymanie. To zdjęcie to są oszczędności nie wpływające na poziom utrzymania tej zimy 2024/2025. To jest 

jedna rzecz. Jeżeli chodzi o chodniki, to już wyjaśniałem, ale jeszcze raz wyjaśnię, skąd te oszczędności. To są 

przesunięcia w terminie ze względu na uzgodnienia dokumentacji projektowej z ministrem. Termin ostateczny realizacji 

tego kontraktu nie jest zagrożony.  

Michał Milewski (dyrektor Zarzadu Nieruchomości Województwa Łódzkiego)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Panie i Panowie Radni, Szanowni Państwo! Odpowiadając pytania w kwestii ul. 

Drewnowskiej, działki przy ulicy Drewnowskiej 73/75. W toku rozpoczętych prac projektowych i przedprojektowych 

ujawniono okoliczności, które spowodowały konieczność zmiany wcześniejszych projektów, zapewnienia dostępu, 

realizacji przepisów przeciwpożarowych, poszerzenia drogi. W związku z powyższym ten projekt pierwotnie planowany 

doznał na etapie prac przedprojektowych i projektowych sporo zmian. W związku z powyższym tamta procedura się 

znacznie przedłużyła. Mało tego, jak państwo pewnie wiedzą, działka, spora część działki zgodnie ze studium 

zagospodarowania przestrzennego, jest ujawniona jako tereny zielone.  

Zarząd Nieruchomości Województwa Łódzkiego prowadzi korespondencję w sprawie planu urbanistycznych  

w zakresie planu zagospodarowania przestrzennego przyszłego i ewentualnie zmiany zagospodarowania, 

przeznaczenia tego terenu będziemy mogli podejmować dalsze decyzje. W związku z powyższym, stąd na dzisiejszą 

sesję zostały przygotowane zmiany w tym zakresie. Jaka będzie dalsza przyszłość tych inwestycji? To będzie 

determinować działania, które w tej chwili realizujemy. W zakresie ul. Sienkiewicza 3, inwestycja jest zakończona. 

W toku inwestycji ujawniono, czy oferta była złożona na kwotę, która pozwoliła zaoszczędzić te środki, które w tej 

chwili zwracamy w tym zadaniu. W związku z powyższym tak samo analogicznie taki wniosek na tę sesję sejmiku 

został złożony. Dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Gdyby pan radny mógł przypomnieć ostatnie pytanie.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

O Piotrków pytałem odnośnie szpitala.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani dyrektor Magdalena Amrozik. Bardzo proszę.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dzień dobry. Szanowni Państwo! Co do inwestycji szpitala w Piotrkowie. Szpital otrzymał dotację w kwocie 3  000  000  

zł, gdzie zostały już wykonane roboty. Dokumentacja projektowa, modernizacja stacji uzdatniania wody, modernizacja 

kotłów, sprężarkowni. Także to, o czym mówił, jest wykonane. Sprężarkownia, wymiana i przebudowa przyłączy 

centralnego ogrzewania centralnej wody użytkowej do budynku głównego pawilonu A i B. Ten zakres rzeczowy z 

przyznanej dotacji zostanie wykonany. Natomiast nie zostanie wykonana i nie uda się wykonać wymiany pionów 

głównych ciepłej wody użytkowej, dlatego że dwukrotnie ogłaszane postępowania nie przyniosły pożądanego rezultatu, 

nie zgłaszał się nikt do tego zakresu. Zatem jedynie w zakresie wymiany pionów głównych ciepłej wody użytkowej 

inwestycja nie jest wykonana. Fizycznie niemożliwa ze względu na brak wykonawców.  

Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Bardzo proszę radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Szanowni Państwo! W departamencie zdrowia mamy zmniejszenie..... Już minutkę. Bardzo przepraszam, ale mi to 

gdzieś uciekło. Już zaraz, zaraz powiem. Zmniejszenie 1  000  800 w zadaniu pod nazwą "Prace adaptacyjno- 

modernizacyjne w oddziale chorób wewnętrznych pierwszego Wojewódzkiego Specjalistycznego Szpitala im. 

Pierogowa w Łodzi. Na kwotę, tak jak już podałam. Jako powód jest tu podana ponowna analiza kosztów inwestycji. 

No i tutaj państwo doszliście do wniosku, że nie możecie tego zabezpieczyć, dlatego rezygnujecie z zadania. A moje 

pytanie jest takie, czemu rezygnujemy z zadania, skoro troszeczkę wyżej, jak spojrzymy, to mamy również 

zmniejszenie np. w szpitalu im. Kopernika na 1  240  000, bo nie było zainteresowanych do wykonania prac 

związanych z instalacjami CO i CWU sprężonego powietrza. Czyli są jakieś dodatkowe pieniądze.  

Później, jak zejdziemy na dół, to mamy też inne zmniejszenia. Więc jaki był powód? Że nie można było tego zadania 

wykonać? Wiemy, w jakim stanie jest szpital im. Pirogowa i na pewno ta adaptacja i poprawa tych warunków 

wpłynęłaby pozytywnie i na pracę personelu medycznego, i jeśli chodzi o przyjmowanie pacjentów. To jest jedno moje 

pytanie. I drugie moje pytanie dotyczy zmniejszenia w zadaniu Program polityki zdrowotnej z zakresu profilaktyki 

zakażeń wirusem brodawczaka ludzkiego w latach 2022-2024. Zmniejszamy o 640  573  zł. Tu wprawdzie jest 

napisane w związku z tym, że mniej pacjentek z zgłosiło się na te szczepienia, to moje pytanie jest takie, jaka była ta 

ogólna kwota i ile praktycznie wykonaliśmy szczepień w tym programie? Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani dyrektor Amrozik ponownie bardzo proszę.  
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Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo. Odpowiadając na pytanie dotyczące inwestycji w szpitalu im. Pirogowa, szpital 

źle oszacował koszty, składając do materiałów planistycznych do budżetu w roku 2023 kwotę 1  000  800. Ponowne 

przeliczenie kosztów inwestycji, biorąc też pod uwagę wzrost cen na rynku, spowodował to, że odstępujemy od tej 

inwestycji. Szacowana kwota rzędu przeszło 6  000  000  zł. Dyrektor szpitala im. Pierogowa sam poprosił o 

rezygnację z tego zadania inwestycyjnego natomiast biorąc pod uwagę tak wielokrotnie zwiększone nakłady 

inwestycyjne, które trzeba będzie przeznaczyć na wykonanie tej inwestycji, no należy się nad tym dokładnie 

zastanowić, przeanalizować faktycznie i zakres robót, i to co.... Żeby rzetelnie zaplanować budżet kolejnego roku. 

Także tutaj sam dyrektor szpitala zrezygnował po prostu z tego zadania.  

Odnośnie HPV, niestety, z przykrością stwierdzam, że bardzo ważne zadanie, które zostało zaplanowane w budżecie, 

nie przynosi oczekiwanego rezultatu. Na lata 2023/24. Bo to, jak państwo pamiętacie, było zaplanowane również w 

wieloletniej prognozie finansowej, żeby ułatwić ten proces wyszczepialności 2 dawkami, podpisaliśmy umowy z 8 

realizatorami. Planowaliśmy, że zostanie wyszczepionych około 900 dziewczynek. Natomiast za okres od stycznia do 

września pierwszą dawkę przyjęły tylko 24 dziewczynki, drugą dawkę przyjęło przyjęło 187 dziewczynek. Ta druga 

dawka w większej ilości dlatego, że to są te dziewczynki z roku 2023, ja już tutaj ubiegnę pewnie też pytanie, że 

prowadzimy naprawdę bardzo szeroko zakrojoną akcję informacyjną. Zarówno poprzez Departament Polityki 

Zdrowotnej, poprzez urząd marszałkowski.  

Poprzez realizatorów trafiamy wszędzie tam, gdzie powinniśmy i poprzez media, plakaty. Niestety taka jest 

wyszczepialność. Myślę, że to jest problem ogólny i stąd takie wyniki, a kwestia zagospodarowania tych pieniążków też 

na zdrowie. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Bardzo proszę pan radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Ja bym chciał jeszcze dopytać o szpital w Piotrkowie, bo ja tutaj przeczytałem o tym, że część zadań została 

wykonana, że nie ma chętnych do jego wykonania, no i że zadanie nie będzie realizowane. Czy to oznacza, że  

w szpitalu nie ma potrzeby. Wygląda na to, że jednak ta potrzeba jest. Więc pytanie, czy możemy znaleźć realizatora  

w późniejszym terminie, czy też w ogóle odstępujemy od tego zadania również na przyszły rok? Czy też pieniądze na 

ten cel, na ten szpital w przyszłym roku zostaną zapisane? 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pani dyrektor.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję bardzo. Ze względu na okres grzewczy w roku bieżącym musimy zrezygnować z realizacji tej inwestycji. Tym 

bardziej że wszystkie wydatki muszą być poniesione do końca roku budżetowego, natomiast nie ma żadnych 

przeszkód nawet ze środków własnych, żeby szpital w tej części mógł to zadanie kontynuować. Ale tutaj jeszcze trwają 

rozmowy. Przede wszystkim należy zakończyć inwestycje w tym zakresie, w jakim ona jest możliwa, tak, żeby 

skutecznie rozliczyć wszystkie środki budżetowe zgodnie z zawartą umową dotacji. A te środki i tak pozostaną przy 

tym szpitalu. Stąd też wniosek do Państwa Radnych, żeby zakupić najpilniejszy sprzęt na blok operacyjny, na oddziały 

zabiegowe, żeby szpital w Piotrkowie mógł tą niewykorzystaną część dotacji dobrze wykorzystać też na cele pacjentów 
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z okręgu, z regionu piotrkowskiego. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Bardzo proszę radny Grzegorz Schreiber.  

Grzegorz Schreiber (radny SWŁ)  

Pani Marszałek, Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni! Chciałem tylko króciutkie pytanie 

doszczegóławiające zadać dotyczące szpitala im. Pirogowa. Czy ta zapaść, czy łagodniej mówiąc niedostatek, 

niemożność podjęcia tam prac adaptacyjno-remontowych w tym szpitalu dotyczy tej części szpitala, którą jeszcze 

niedawno poszerzaliśmy, udoskonalaliśmy w zakresie zdrowia prokreacyjnego? Czy to jest taka zapowiedź likwidacji 

tego programu pani marszałek? Czy to jest przypadek? Czy to być może, bo tego naprawdę nie wiem, tu nie ma 

żadnej złośliwości w moim pytaniu, czy to po prostu być może dotyczy zupełnie innego segmentu szpitala im. 

Pirogowa?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie dyrektor.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję bardzo. Ta część inwestycji 1  000  800 dotyczy oddziału internistycznego przy ulicy Wólczańskiej. Ja zawsze 

mylę tę lokalizacje przy ulicy Wólczańskiej, natomiast poradnia zdrowia prokreacyjnego jest przy ulicy Wileńskiej. 

Jeżeli pani przewodnicząca, pani marszałek pozwolicie, to ja już wybiegnę troszeczkę do przodu. W następnej uchwale 

jest zwiększenie na realizację programu zdrowia prokreacyjnego o 250  000  zł na ten rok. Co oznacza, że ten program 

cieszy się określonym powodzeniem, że nawet zabrakło kwoty, która została przyznana na cały rok budżetowy. W 

sierpniu praktycznie szpitali już miał resztki na realizację świadczeń. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Nie widzę więcej zgłoszeń. W takim razie poddaję uchwałę do głosowania. Kto 

z państwa radnych jest za,  kto jest przeciw, kto się wstrzymał?  

Dziękuję bardzo. 17 głosów za, 16 przeciw. Uchwała została przyjęta. Dziękuję bardzo państwu radnym.  

      Uchwała Nr VII/93/24 

5.2. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Łódzkiego. 

Projekt uchwały został wcześniej pozytywnie zaopiniowany na: 

 Komisji Budżetu i Finansów, 

 Komisji Rozwoju Regionalnego, Gospodarki i Bezpieczeństwa, 

 Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej, 

 Komisji Nauki, Kultury i Sportu 

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy ktoś chce zabrać głos w tym punkcie? Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania. Kto z państwa jest 



8 
 

za, kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Dziękuję państwu bardzo. 17 głosów za, 16 wstrzymujących. Uchwała została przyjęta.  

                                                  Uchwała Nr VII/94/24 

5.3 zmieniająca Statut Szpitala Wojewódzkiego im. Jana Pawła II w Bełchatowie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego) 

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej.  

Czy ktoś z państwa w tym momencie chciałby zabrać głos? Bardzo proszę pani radna Ewa Wendrowska .  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Na komisji zadałam pytanie dotyczące z tej uchwały. Jeśli pani dyrektor mogłaby odpowiedzieć na to pytanie, 

chciałabym dowiedzieć się, jak zostały zrealizowane świadczenia w poradni zdrowia psychicznego w Bełchatowie, czy 

mamy wykorzystanie stuprocentowe kontraktu? Czy może mamy więcej tych świadczeń? Interesowały mnie 

świadczenia za lata 2022/23 i za pierwsze półrocze tego roku. W uzasadnieniu mamy napisane, że to będzie jednostka 

podległa szpitalowi wojewódzkiemu w Bełchatowie. I drugie moje pytanie - jest tam również zapisane, że szpital 

bełchatowski nie wpłynie na wynik finansowy, w sensie obciążenia. Będzie to objęte tym samym personelem, 

sprzętem, który jest w szpitalu w Bełchatowie. Więc pytanie jest takie, czy w tym momencie damy sobie radę, bo jeżeli 

mamy określoną ilość pielęgniarek i lekarzy, szczególnie chodzi mi o lekarzy psychiatrów, jeżeli oni tam pełnią dyżury 

w tej poradni, a my jeszcze dołożymy drugą poradnię, która też pytanie, w jakim wymiarze godzin będzie pracowała. 

Czy będzie pracowała codziennie, czy tylko może my tworzymy to po to, żeby tam raz w tygodniu był dyżur. W jaki 

sposób to wpłynie na świadczenia medyczne dla pacjentów? No bo rozumiem, że nie zwiększamy kadry, nie 

zwiększamy sprzętu, więc musimy skorzystać z tego, co jest w szpitalu w Bełchatowie. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  Zapraszam pani dyrektor.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Samo utworzenie poradni zdrowia psychicznego w Pajęcznie jest następstwem zmiany rozporządzenia ministra 

zdrowia, gdzie rozszerzony zostaje pilotaż w ramach centrów zdrowia psychicznego. Jest to w porozumieniu  

z Narodowym Funduszem Zdrowia, z ministerstwem. Centrum Zdrowia Psychicznego, funkcjonujące w szpitalu 

Bełchatowie, które zabezpiecza swoim terenem pacjentów powiatu bełchatowskiego oraz miasta Bełchatów, jest 

rozszerzone na Pajęczno. W uzasadnieniu uchwały nie ma mowy, że wpłynie to na wynik finansowy. Ale może ja źle 

odczytuję. Natomiast.....  

 Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Jeszcze raz proszę o niepodejmowanie takiej dyskusji, bo radnej nie słychać. Nie wiemy, o czym rozmawia.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Natomiast praca poradni zostanie zabezpieczona w ramach zasobów kadrowych tych, którymi dysponuje szpital  

w Bełchatowie. Będzie to utworzona poradnia i punkt zgłoszeniowo - koordynacyjny. Godziny pracy również są 

szczegółowo określone w rozporządzeniu ministra zdrowia w sprawie pilotażu. W związku z tym tam też wystarczy 

zajrzeć. Teraz będę się posiłkowała, jeżeli chodzi o dane statystyczne, o które prosiła. Porady w Bełchatowie w 2022 

roku w ramach centrum zdrowia psychicznego, udzielone porady - 7972, w ramach terapii uzależnień 10  948. W roku 
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2023 w ramach Centrum Zdrowia Psychicznego udzielono 7943 porady i w ramach terapii uzależnień 10  365 porad. 

Do czerwca br. w ramach CZP udzielono 4595 porad, w ramach terapii uzależnień 5624. Tak jak podkreślałam na 

komisji zdrowia, jest to przede wszystkim rozszerzenie opieki środowiskowej. Ja bardzo się cieszę z tego, że nasze 

szpitale te, które mają w swoich strukturach oddziały psychiatryczne, są w stanie również prowadzić centra zdrowia 

psychicznego. Od lat, od wielu lat mówi się o tym, jak powinna wyglądać opieka nad pacjentem ze schorzeniami 

psychicznymi, psychiatrycznymi.  

Zatem pilotaż, który też trwa od lat, to że jest rozbudowywany o kolejne właśnie nasze szpitale wojewódzkie, należy 

tylko poczytać za plus, a tę wartość dodaną dla pacjentów. Tym bardziej że w Bełchatowie jest również duży oddział 

psychiatryczny, który zabezpiecza pozostałe rejony, a więc powiat radomszczański, wieluński, również zdarza się z 

powiatu tomaszowskiego, opoczyńskiego, więc ta ta grupa pacjentów, która jest objęta świadczeniami szpitala 

naszego wojewódzkiego w Bełchatowie, jest bardzo duża. Zresztą też o tym świadczy samo wykonanie. Pytała pani 

też w zakresie hospitalizacji. Tak w granicach od 79 do 86%, w 2022 roku, 70 - 85%, mówię teraz o wykorzystaniu 

łóżek, o to też panią pytała. To też staram się skrupulatnie odpowiedzieć na pytanie w zakresie liczby hospitalizacji. 

Dziękuję, bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Przepraszam, ale uzupełniająco zgłosił się marszałek. Bardzo proszę pan marszałek Piotr Wojtysiak.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Być pani może dyrektor niewyraźnie z tym usłyszała. Myślę, że chodziło pani o to, w jaki sposób zabezpieczymy te 

świadczenia w zakresie tej kadry. I jak wcześniej informowałem, zarząd województwa opracowuje dokument, w którym 

będziemy proponować podniesienie efektywności działania poszczególnych oddziałów, które są dzisiaj w zasobach 

województwa łódzkiego. Jeśli chodzi o ten przypadek, będzie to analizowane w perspektywie podniesienia 

efektywności działania tego oddziału w Bełchatowie. Jeśli audytowo okaże się, że te zasoby są niewystarczające, to 

wówczas zapewniam panią, że zatrudnione zostaną dodatkowe osoby, aby ten ośrodek w Pajęcznie zgodnie 

funkcjonował z wytycznymi Narodowego Funduszu Zdrowia. Natomiast wracając do całej tej analizy, tak jak radny 

Schreiber podkreślał, mocno analizujemy to, co zadziało się w służbie zdrowia w poprzednich latach. W obecnym  

w zakresie wykorzystania działań czy też środków w ramach ryczałtu wiemy, że część środków, które były 

przeznaczone na świadczenia zdrowotne między innymi  

w szpitalu im. Pirogowa, tu jest najtrudniejsza sytuacja, nie zostały te świadczenia zrealizowane. Patrzymy na tę 

zaliczkę, która była z czasów covidowych i to jest wielkie zagrożenie dla funkcjonowania poszczególnych oddziałów. 

Stąd też decyzja zarządu o podjęciu pilnych działań w zakresie wypracowania kierunków zmian we wszystkich 

szpitalach prowadzonych przez województwo łódzkie, tak aby zaproponować rozwiązania, które zaprowadzą nas do 

podjęcia decyzji w sprawie podniesienia efektywności, restrukturyzacji bądź też konsolidacji. Ale o tych działaniach 

będę państwa informować w momencie, kiedy zarząd województwa dokona wszystkich analiz, a także studiów 

uwarunkowań. Jest to oparte o tą analizę, którą przygotowujemy po przejęciu przez nowy zarząd zadania od 12  

czerwca w zakresie sytuacji, którą zastaliśmy.  

Natomiast jak wiemy w służbie zdrowia, to przesunięcie i zamknięcie bilansów następuje w marcu, a później decyzja  

w czerwcu o pokryciu bądź niepokryciu ujemnego wyniku finansowego. Jestem mocno zaniepokojony tym, co 

zostaliśmy w zakresie działań, które były podjęte, szczególnie w szpitalu im. Pirogowa i myślę, że od tej sytuacji 

wyjściowej będziemy podejmować działania i proponować państwu radnym skuteczne rozwiązania. Nie mówię, że nie 

będzie boleć, bo pewne rzeczy, które zastaliśmy, są bardzo niepokojące w stosunku do tych dzisiejszych decyzji, które 
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mogą grozić tym, że np. nie będziemy mieć zapewnionego finansowania na te świadczenia zdrowotne w szpitalu im. 

Pirogowa. Dlatego też prosiłbym państwa o cierpliwość. Tak jak mówiliśmy, w miesiącu listopadzie wypracuje zarząd 

kierunki zmian, podniesienia efektywności restrukturyzacji i będziemy także państwa z tym projektem zapoznawać, tak, 

abyśmy mogli w przyszłym roku, kiedy będziemy przyjmować wynik działalności za cały 2024 rok, czyli łącznie za tą 

część, z którą państwo też mieliście okazję pracować,  

dokończenie tego roku i wtedy wspólnie podejmiemy działania. I ja jestem tutaj absolutnie gotów na państwa też 

sugestie, propozycje co do tego, aby wspólnie, bo ja wierzę, że sprawy zdrowia nas wszystkich najbardziej interesują. 

Wspólnie, ponad podziałami podjąć decyzję o tym, w jakiej formule dalej powinny funkcjonować te placówki. Bo dzisiaj 

widzimy, że stan, który zastaliśmy, był pan delikatnie mówiąc, bardzo trudny w zakresie finansowym. Dziękuję .  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Ja jeszcze miałam pytania, na które nie uzyskałam odpowiedzi. Po pierwsze pytałam, jaka była procentowa realizacja 

kontraktu w poradni psychiatrycznej w Bełchatowie tak w latach 2022/23 i za pierwsze półrocze. To mnie interesowało. 

Jak procentowo? Czy zrealizowaliśmy kontrakt? Czy były nadwykonania? To mnie interesowało. Druga sprawa. 

Zadałam pytanie, jak często będzie otwarta ta poradnia w Pajęcznie? Czyli w jakich godzinach ona będzie działała  

i w jakie dni tygodnia? Kiedy państwo zamierzacie rozpocząć jej działalność?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Rozumiem, że w odpowiedzi pan marszałek? Bardzo proszę.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Wybaczy pani, ale nie ma rocznika statystycznego przed sobą. Poinformujemy panią oczywiście, 

jakie były wykonania w roku 2022, roku 2023. Mamy platformę specjalnie do monitorowania tych działań, oczywiście 

pani taką pisemną odpowiedź otrzyma. Akurat wykonania chyba mamy we wszystkich oddziałach. Jeśli końca sesji 

sprawdzimy, to możemy jeszcze na koniec sesji pani podać. Natomiast myślę, że pani dyrektor podawała pani warunki, 

na jakich będzie funkcjonowała przychodnia w Pajęcznie, jeśli chodzi o dni i godziny. Muszą być zgodne z wymogami, 

jakie stawia przed nami Narodowy Fundusz Zdrowia. Inaczej sobie tego nie wyobrażam.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Rozumiem, że pani dyrektor chce uzupełnić? Bardzo proszę.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna, ja panią prosiłam, żeby pani nie wchodziła w takie interakcje, tylko proszę się zgłaszać. Pani dyrektor już 

odpowiada pani uzupełniająco. Bardzo proszę.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Łódzkiego,  

a więc to nie będzie od dnia 1  listopada, z tego względu, że zgodnie z literą prawa tak, jak będzie opublikowana  

w Dzienniku Urzędowym Województwa Łódzkiego tak, czyli poprzez też utworzenie w rejestrze wojewody. Jest to 

wyraźnie wskazane w projekcie uchwały sejmiku, natomiast podjęcie tej uchwały przez państwa radnych w dniu 

dzisiejszym stworzy możliwość odpowiedzi na rozporządzenie ministra zdrowia, tak żeby można było strukturę szpitala 
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Centrum Zdrowia Psychicznego dostosować do wytycznych i przepisów prawa. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Adam Nowak.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Pani radna w sprawie pilotażu. Został rozszerzony.......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo przepraszam, proszę nie prowadzić takiej dyskusji. Pani dyrektor uzupełniająco bardzo proszę.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję. Została wprowadzona zmiana do rozporządzenia ministra zdrowia w sprawie rozszerzenia pilotażu w szpitalu 

w Bełchatowie na obszar pajęczański. Ja najmocniej przepraszam, ja inaczej nie jestem w stanie tego wytłumaczyć, 

jak poprzez wskazanie konkretnego aktu, na mocy którego to się już zadziało. Zatem, skoro szpital w Bełchatowie sam 

za tym zabiega, co oznacza, że jest w stanie zapewnić opiekę również w ramach powiatu pajęczańskiego, to 

wprowadzenie tych zmian w statucie jest usystematyzowaniem tego. Nie jestem w stanie inaczej odpowiedzieć na to 

pytanie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo pani dyrektor. Bardzo proszę pan radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku.  

Ja odniosę się do tej uwagi jako mieszkaniec powiatu pajęczańskiego. Dziwi mnie ta dyskusja, pani radna. Bo 

gdybyśmy odbierali tę możliwość, gdybyśmy ograniczali zakres działania szpitala, rozumiałby pani zaniepokojenie.  

Natomiast my chcemy w ramach szpitala wojewódzkiego w Bełchatowie poszerzyć zakres o teren powiatu 

pajęczańskiego, który jest zagrożony w największym stopniu wykluczeniem również w dostępie do służby zdrowia. 

Wiemy, jakie są problemy również w obszarze zdrowia psychicznego, dlatego dziękuję za podjęcie tego tematu. Jeśli 

będzie ten pilotaż, proszę, aby te kwestie były dostosowane. Organizacja tej przychodni w jak najlepszym stopniu do 

oczekiwań i potrzeb pacjentów właśnie z terenu powiatu pajęczańskiego natomiast myślę, że tutaj ulokowanie tej 

przychodni w pajęczańskim ZOZ-ie też wskazuje na pan współpracę i poszerzenie tej oferty w zakresie opieki 

zdrowotnej na teren powiatu pajęczańskiego. Więc pozytywnie, z taką życzliwością i z takim powiedziałbym 

pozytywnym odbiorem, spotyka się ta propozycja w tym zakresie ze strony mieszkańców powiatu, za co dziękuję pani i 

liczę, że ta poprawka statutu, ta zmiana zostanie zaopiniowana przez wysoki sejmik pozytywnie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę państwa, bardzo proszę stricte odnosić się w swoich uwagach, jeżeli chodzi o zmianę statutu 

szpitala wojewódzkiego. Nie wypowiadajmy się poza trybem, bo ta dyskusja trochę wychodzi poza ramy tego, co 

powinniśmy, nad czym powinniśmy dyskutować. Bardzo proszę pan radny Piotr Adamczyk. Będę odbierać głos.  

Michał Król (radny SWŁ)  

bez mikrofonu .  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan radny Piotr Adamczyk zgłosił się. Ja nie widzę pana w zgłoszeniu do dyskusji. Bardzo proszę pan 

radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, ja bym prosił, żeby pani równo traktowała radnych, bo niektórym pani daje możliwość, żeby 

powiedzieli szerzej.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak panie radny, teraz jak pan się będzie wypowiadał poza trybem, to też pana przepuszczę, a dalej już nie. Bardzo 

proszę.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

No właśnie ja chciałem się odnieść też do słów pana marszałka Wojtysiaka mówiącego o złej sytuacji w poprzednim 

okresie w służbie zdrowia. Oczywiście ona nie można powiedzieć, że było dobra. Ale ja bym chciał zapytać w takim 

razie jak pan radny ocenia obecną sytuację, kiedy w funduszu, Narodowym Funduszu Zdrowia zabrakło 15  000  000  

000  zł. Kiedy mówi się medialnie o tym, że zabrakło na świadczenia onkologiczne dla pacjentów, które ratują tak 

naprawdę życie i zdrowie. Jak to ma wpływ na nasze szpitale oraz na tę uchwały, o której rozmawiamy.......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, szanujmy się naprawdę. Panie radny, bardzo pana proszę.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani łamie własne słowo w tym momencie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Szanujmy się naprawdę. Rozmawiamy o uchwale zmieniającej statut wojewódzkiego szpitala im. Jana Pawła II  

w Bełchatowie.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

No i właśnie do niej dopłynąłem, bo pytam się, jak to wpłynie i czy ma na to wpływ na utworzenie nowego oddziału, 

nowej poradni, przepraszam bardzo, i czy będzie na to finansowanie, bo wiemy doskonale, że fundusz ma bardzo złą 

sytuację finansową, wszystkie rezerwy właściwe zostały wykorzystane, a w związku z tym jeżeli brakuje na tak 

podstawowe.....  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani pozwoli czy też.......  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  
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Piotr Adamczyk (Przewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość)  

Ja bym chciał jednak dokończyć pani przewodnicząca.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ale panie radny, pan mówi nie na temat.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Jak to nie na temat.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo .  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Jak to nie na temat, kiedy mówię o psychiatrii.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wniosek formalny pan radny Piotr Bors proszę bardzo.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Ale ja nie skończyłem jeszcze mojego pytania. Pan pozwoli, że jednak dokończę. Dziękuje bardzo, pan radny Bors 

pozwolił. Więc pytanie moje brzmi czy będziemy mieli finansowanie ze strony Narodowego Funduszu Zdrowia, jeśli  

brakuje już na te świadczenia najbardziej podstawowe, jak świadczenia onkologiczne, ratujące niewątpliwie sytuację 

ludzi w bardzo dramatycznej sytuacji zdrowotnej? Jaki to ma wpływ, w ogóle na kondycję tegoż szpitala w Bełchatowie, 

o którym to właśnie w tej uchwale rozmawiamy, i w ogóle na szpitale inne, które znajdują się w zasobach naszego 

województwa?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Wniosek formalny pan radny Piotr Bors. Pan wiceprzewodniczący, bardzo proszę.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Poza kolejnością.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Wnioski formalne są poza kolejnością.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, ja z wnioskiem formalnym o zamknięcie dyskusji i przejście do głosowania. Uzasadnienie jest 

takie, że dyskusja merytoryczne podstawy wyczerpała,  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o spokój. Bardzo proszę o przygotowanie głosowania wniosku formalnego. Zeszliśmy całkowicie ze 

szpitala w Bełchatowie na NFZ i finansowanie. Pani radna, ja wiem, że pani postrzeganie porządku obrad różni się od 

mojego, ale niestety to ja jestem przewodniczącą. Musi się pani z tym pogodzić. Bardzo proszę wniosek formalny 

będzie głosowany. Dziękuję. Proszę o przygotowanie wniosku.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę o spokój. Trwa transmisja na żywo.   

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Czy mamy przygotowany wniosek formalny? Bardzo proszę przechodzimy do głosowania wniosku 

formalnego. Macie państwo narzędzie w postaci głosowania, możecie głosować przeciwko tej uchwale. Tak jak robicie, 

to przeważnie.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. 17 głosów za, 16 przeciw, dyskusja została zamknięta. Przechodzimy w takim razie do głosowania 

uchwały. Bardzo proszę, kto z państwa jest za przyjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto się wstrzymuje?  

Dziękuję bardzo.  

19 głosów za, 14 wstrzymujących się. Uchwała została przyjęta.  

             Uchwała Nr VII/95/24 

5.4 zmieniająca Statut Szpitala Wojewódzkiego im. Prymasa Kardynała Stefana Wyszyńskiego w Sieradzu.  

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Kto z państwa chciałby zabrać głos. Bardzo proszę Piotr Adamczyk.  

Tak bardzo proszę radny Michał Król wnioskiem formalnym.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Jest to wniosek formalny, który z którym zwracam się de facto do pani przewodniczącej, żeby przekazać w tym 

momencie prowadzenie obrad któremuś z wiceprzewodniczących, bo sposób prowadzenia przez panią 

przewodniczącą obrad powoduje niepotrzebne scysje i powoduje to, że ogranicza się uprawnienia radnym. Więc mam 

prośbę, żeby przekazać któremuś z wiceprzewodniczących obrady, pani przewodnicząca.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo przepraszam, ale to w ogóle.......Kontr wniosek pan radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Panie Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Ja stawiam wniosek, aby w dyskusji ograniczyć możliwość wystąpień do 

jednego z każdego klubu.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Padły wnioski, ale to żaden z wniosków nie ma znamion wniosku formalnego. Dobrze przegłosujemy wniosek formalny 

pana radnego Króla, który zgłosił wniosek formalny o przekazanie obrad wiceprzewodniczącemu. Zgadza się. To nie 

jest żaden wniosek. Ale......  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Przepraszam bardzo, ogłaszam 5 minut przerwy, dobrze? Uspokójcie państwa emocje.  

Po przerwie. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę już o ciszę, wracamy do obrad naszej sesji i z wnioskiem formalnym zgłosił się pan radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca. Szanowni Państwo! Po przerwie ogłoszonej przez panią przewodniczącą, myślę, że my jako 

radni wszyscy ochłonęliśmy. Panie przewodnicząca też ochłonęła, więc ja cofam swój wniosek, licząc na to, że po tym 

ochłonięciu nikt już radnych cenzurować nie będzie. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  Radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Mając na uwadze też tą przerwę na uspokojenie poziomu emocji i mając na 

uwadze to, że pan radny Król wycofał swój wniosek, ja również wycofuje mój wniosek formalny.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Widzicie państwo, czas łagodzi obyczaje.  

Dobrze. Bardzo proszę o wykasowanie listy zgłoszonych do dyskusji i bardzo proszę teraz pan radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo! Cieszę się, że ta przerwa pozwoliła ochłonąć niektórym. Ale ja w takim razie, 

ponieważ pozostajemy w tematyce służby zdrowia, chciałbym ponowić swoje pytanie dotyczące konsekwencji 

brakujących miliardów złotych w systemie ochrony zdrowia, o czym rozmawialiśmy. I wpływie również na tegoż na 

uchwałę, o której rozmawialiśmy, utworzeniu tego oddziału. Słyszeliśmy, że służba zdrowia była wcześniej w bardzo 

złej kondycji. Jak dzisiaj ta służba zdrowia ma się w jakiej kondycji i jaki są oczywiście rokowania, kiedy brakuje tak 

potężnych pieniędzy w budżecie Narodowego Funduszu Zdrowia na finansowanie podstawowych świadczeń 

ratujących zdrowie, a przede wszystkim życie naszych mieszkańców. W związku z tym prosiłbym jednak o tę 

odpowiedź, która niestety nie została mi udzielona przed głosowaniem wniosku pana przewodniczącego Borsa.  

Mam nadzieję, że tym razem uzyskam tę odpowiedź.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pytanie oczywiście, mimo uspokojenia naszych emocji, wykracza całkowicie poza zakres naszej uchwały. Ale bardzo 

proszę pan marszałek Piotr Wojtysiak.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni! Nie chciałbym, abyśmy dyskutowali na poziomie 

Narodowego Funduszu Zdrowia, bo rzeczywiście wiele zastrzeżeń każdy by miał. W poprzednim okresie czasu też 

widzieliśmy, że nie wszystkie świadczenia, które chcieliśmy zakontraktować, uzyskaliśmy kontrakt. Natomiast pragnę 

zapewnić, że analizujemy to w perspektywie bieżącej działalności szpitali wojewódzkich, bo myślę, że jako sejmik 
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powinniśmy o tym dyskutować. Jestem na poziomie zebranych informacji od dyrektorów poszczególnych szpitali na 

zawierane dodatkowe umowy z Narodowym Funduszem Zdrowia i mam na chwilę obecną taką informację, że w 

zakresie świadczeń nielimitowanych otrzymaliśmy albo otrzymamy w 100% w większości zapewnienie o zwiększeniu 

budżetu szpitali. Natomiast jeśli chodzi o te nadwykonania w ryczałtach, tam, gdzie one się pojawiają, pani dyrektor ma 

oczywiście dane, one są także przez Narodowy Fundusz Zdrowia rekompensowane na poziomie od 50 do nawet 70 

kilku procent w poszczególnych naszych placówkach. Także jestem tutaj nie w pełni usatysfakcjonowane, bo 

rzeczywiście sytuacja w służbie zdrowia zawsze była trudna.  

Stąd też te bieżące porozumienia, które są zawierane z Narodowym Funduszem Zdrowia oddział w Łodzi w zakresie 

nie limitów, które w większości zostały już zapłacone bądź zostaną zapłacone w 100% bądź w 90 kilku. Natomiast jeśli 

chodzi o wykonania ryczałtowe, tak jak powiedziałem, one są w mniejszej formule zabezpieczone. Chociaż trzeba też 

uczciwie powiedzieć, że w niektórych naszych placówkach nie wykonaliśmy ryczałtu. To dotyczy m.in. szpitala im. 

Pirogowa. I to jest ta bolączka, o której mówiłem. Czyli to podniesienie efektywności działania i znalezienie rozwiązań 

jest konieczne. Stąd też wpisujemy się.... Dzisiaj słuchałem też minister jeszcze, że na najbliższym posiedzeniu rządu 

będą rekomendacje dla poszczególnych placówek, tak aby z Narodowym Funduszem Zdrowia nie dochodziło do 

sytuacji, że z jednej strony Narodowy Fundusz Zdrowia płaci innym jednostkom, a tam, gdzie niewykonane ryczałty 

będzie musiał ściągać. Dlatego też ważne jest dla samorządu województwa, aby wypracować takie kierunki zmian, 

które pozwolą nam racjonalnie rozliczać się z Narodowym Funduszem Zdrowia w kontekście zespołu szpitali, którymi 

samorząd województwa dysponuje.  

Dlatego też, jakbyśmy mieli sesję 2 miesiące temu, gdzie nie mieliśmy informacji o tym, że zapłacone zostaną 

nadwykonania te nielimitowane, które zostały wykonane. Dzisiaj taką informację mamy, że dyrektorzy szpitali 

otrzymają praktycznie w 100% czy 95% te świadczenia, które zostały wykonane jako nielimitowane. Natomiast jeśli 

chodzi o ryczałty na poziomie zależności od placówki 50, niektóre 70, kilka procent także to pozytywnie wpływa na 

wynik szpitali, ale to nie jest oczywiście satysfakcja, która by nam dawała poziom do niepodejmowania skutecznych 

działań. To, co powiedziałem na samym początku, mocne zastanowienie się, jakiej formule, jak dalej te placówki mają 

funkcjonować, jak zaproponować rozwiązania związane z podniesieniem efektywności? Jakie działania organizacyjne 

zarządzania mieniem podjąć tak, abyśmy uzyskali efekt, taki iż świadczenia będą realizowane na poziomie 

województwa łódzkiego dla mieszkańców niezależnie, czy to będą podmioty, których właścicielem jest samorząd 

województwa, bo pamiętajmy, że na terenie województwa łódzkiego są także inne placówki, które mają też plany 

rozwojowe wynikające z tego, że są np. tworzone kliniki czy też kliniki są przenoszone ze szpitali wojewódzkich do 

centralnego szpitala klinicznego. Czyli świadczenia są zachowane dla mieszkańców. Dlatego nie chcielibyśmy tylko 

historycznie podchodzić do struktury udzielanych świadczeń, ale także zaproponować zgodnie z planem transformacji 

województwa łódzkiego bardziej racjonalne wykorzystywanie tych środków, które są w systemie. Bo jak doskonale pan 

przewodniczący wie, tych środków w systemie jest coraz więcej, jeśli chodzi o przeznaczone na służbę zdrowia. Bo 

jest ich coraz więcej, natomiast efektywność ich wydatkowania i struktura wydatków pozostawia rzeczywiście wiele do 

życzenia. Ja bym chciał, abyśmy na tej sali dyskutowali o tym, co zrobić z placówkami, których jest właścicielem 

samorząd województwa. Natomiast od rozwiązań systemowych na poziomie kraju jest rząd.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani radna Ewa Wendrowska, bardzo proszę.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Szanowni państwo, ponieważ tutaj tyle różnych słów padło ja na początek jedno zdanie. Ja te wszystkie pytania, które 
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zadaje, dotyczące m.in. służby zdrowia wynikają z tego, że po pierwsze na komisji zdrowia nie otrzymuję odpowiedzi. 

Okazuje się, że niektóre z tych tematów są szersze, więc pani dyrektor, no musi się troszeczkę przygotować, stąd one 

się tutaj pojawiają. Po drugie, szanowni państwo, one wynikają też z tego, że innej formy zdobywania wiedzy jako 

radna Sejmiku Województwa Łódzkiego nie mam i to nie wynika z tego, że ja się czuje czymś zaniepokojona, tylko 

chcę po prostu posiadać wiedzę w momencie, kiedy podejmuję tak istotne decyzje dotyczące zdrowia mieszkańców 

województwa łódzkiego. Teraz wracając już do tego punktu dotyczącego zmian w statucie szpitala w Sieradzu.  

Moje pytanie jest takie, dlaczego w ogóle robimy to przekształcenie? Odpowiedź, która jest zawarta w uzasadnieniu, 

że w strategii mamy napisane, że będziemy wspierać geriatrię, będziemy tworzyć ZOL-e i różne inne tego typu 

placówki nie jest odpowiedzią, bo w rzeczywistości, rzecz polega na tym, że jeżeli my oddział, który jest oddziałem 

psychiatrycznym ogólnym, diagnostyczno-obserwacyjnym, jak się nie mylę, taka cała nazwa, zmienimy na 

psychogeriatrię, to w tym momencie my ograniczamy możliwość korzystania z tych miejsc tylko do osób, które mają 

określony wiek. Natomiast w momencie, kiedy był to oddział psychiatryczny, tak naprawdę w takich trudnych 

sytuacjach, kiedy my na tym oddziale musieliśmy położyć, nie wiem jakąś młodzież, bo coś się wydarzyło strasznego. 

Czyli ma tam te 15 lat czy 16, my mieliśmy te możliwości.  

W tej chwili my sobie te możliwości ograniczamy. Poza tym, ja bym raczej chciała tutaj usłyszeć, że my tworzymy nowy 

oddział, na którym będzie nowe 50 miejsc, a nie przekształcamy. Bo cóż nam daje to przekształcenie? No tak 

naprawdę, proszę państwa, nic nam nie daje. Zmieniamy tylko nazwę i to, że nie będziemy mogli tam położyć 

wszystkich pacjentów. No niestety, taka jest rzeczywistość. I teraz następna rzecz. Badania, które przez ostatni czas 

są prowadzone, szczególnie mówię oczywiście o sytuacji związanej z pandemią, która jest już za nami, a też z innymi 

sytuacjami, np. wojny na Ukrainie spowodowały, że w Polsce lawinowo wzrasta ilość osób, osób w wieku 

produkcyjnym, młodzieży, dzieci, które wymagają wsparcia psychiatrycznego. I tutaj, panie marszałku, tak naprawdę 

my, jeżeli już chcemy to przekształcać, to powinniśmy ten oddział przekształcić w oddział dla dzieci i młodzieży, bo 

tych miejsc brakuje. Ja na komisji zadałam wiele pytań pani dyrektor. Pani dyrektor, mam nadzieję, że może na część 

z tych pytań pani dyrektor zechce teraz odpowiedzieć. Ja chętnie powtórzę. Natomiast, tak czy tak, chciałabym 

uzyskać odpowiedź na piśmie. Bo ja bym chciała wiedzieć, jaka to jest liczba tych pacjentów geriatrycznych, która do 

tej pory korzysta z usług psychiatry, jak to procentowo się kształtuje? Jak procentowo, a jak procentowo mamy udział 

dzieci i młodzieży np. jaki procentowy mamy udział innych pacjentów w wieku produkcyjnym, którzy proszę zauważyć, 

oni chcą również wrócić do zdrowia psychicznego, by móc pracować i dalej prowadzić normalne życie. Natomiast w 

tym momencie, szanowni państwo, ja pracuję z osobami również starszymi i faktem jest, że tu również pojawiają się 

takie przypadki, ale proszę mi wierzyć w wielu przypadkach takie schorzenia...... No ten oddział nie zabezpieczy tego. 

My powinniśmy, tak jak tutaj była..... Tutaj rozmawialiśmy chyba z panem doktorem Karaudą na jednej z komisji 

zdrowia miesiąc temu albo 2 miesiące temu. Powinniśmy stworzyć dodatkowe ZOL-e i to będą te miejsca, które nam 

zabezpieczą no te miejsca dla tych osób, które są w podeszłym wieku, starsze i wymagają takiej opieki również np. z 

alzheimerem. Natomiast to nie rozwiąże naszego problemu i ja tak naprawdę nie widzę powodu, dla którego my robimy 

to przekształcenie i jakbyście państwo mi na to odpowiedzieli, jeżeli pani dyrektor może też pan tych takich 

statystycznych pytań, które zadałam, na te pytanie mi odpowiedzieć, to oczekuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę państwa, ale ja bardzo proszę, żeby trzymać się limitu czasowego. Ta wypowiedź trwała 

ponad 5 minut. Bardzo proszę pan marszałek.  
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Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Oczywiście dla nowego Zarządu Województwa Łódzkiego kwestia zdrowia psychicznego 

mieszkańców to priorytet i chyba tymi działaniami, które zostały rozpoczęte i będą kontynuowane przez ten zarząd 

województwa w zakresie rozwoju opieki psychiatrycznej, bo to jest radny z głównych wiodących problemów zdrowia 

publicznego województwie łódzkim. Dlatego też w nowej aktualizacji, przeglądzie Strategii Województwa Łódzkiego w 

zakresie zdrowia mieszkańców zaproponujemy jako jeden z priorytetów, to właśnie opiekę psychiatryczną. Jak 

państwo wiedzą w tym planie, który przygotowujemy w zakresie wsparcia czy też budowy opieki środowiskowej dla 

dzieci i młodzieży, to już z panią marszałek nabyliśmy nieruchomości, i planujemy wzmocnić opiekę środowiskową. 

Jeśli chodzi o opiekę psychiatryczną dla dzieci i młodzieży. W dużej mierze też widzimy, co dzieje się w rocznikach 

statecznych. Jak pani radna doskonale wie, jakim jesteśmy społeczeństwem. Jesteśmy społeczeństwem starzejącym 

się. Dlatego też opieka ZOL-oska, opieka w zakresie też psychiatryczno-geriatryczna jest bardzo ważnym aspektem  

i takiego ośrodka też nie mieliśmy w województwie. Takie też rekomendacje będą na pewno padać w zakresie 

wojewódzkiego planu transformacyjnego i dlatego też jestem przekonany, że dla zmiany myślenia o opiece 

psychologicznej potrzebne są środki zarówno dla młodzieży, jak dla osób starszych. Dlatego w każdym szpitalu, który 

dzisiaj ma oddział psychiatryczny, będziemy wzmacniać opiekę w zakresie zainwestowania w centra zdrowia 

psychicznego w tych wszystkich 3 lokalizacjach. Natomiast tutaj, jeśli chodzi o Sieradz, jestem przekonany, że taka 

wyspecjalizowana placówka bardzo się przyda w tych wyzwaniach zdrowia publicznego i starzejącego się 

społeczeństwa województwa łódzkiego. Natomiast pragnę zapewnić, że te działania, które podejmujemy w zakresie 

rozbudowy czy też budowy, można powiedzieć, nowego szpitala na ulicy Aleksandrowskiej to będzie odpowiedź 

kluczowa. I to jedna z najważniejszych inwestycji, które w tej kadencji planujemy w zakresie inwestycji medycznych, 

które będą odpowiadały na bieżące potrzeby zdrowia publicznego. A jeśli chodzi o dane statystyczne, to oczywiście 

proszę wybaczyć, jeśli pani dyrektor będzie miała możliwość odpowiedzenia, a jeśli nie, to oczywiście dostarczymy te 

dane, bo tak, jak wspomniałem, my mocno w tym momencie pracujemy nad wszystkimi analizami wynikającymi z tego, 

co dzisiaj jest naszym wyzwaniem w zakresie zdrowia publicznego i struktury, którą posiadamy w oddziałach.  

Doskonale wiemy, że zmieniła się na przestrzeni ostatnich lat kwestia demograficzna województwa łódzkiego i te 

zapotrzebowanie na usługi zdrowotne też się zmienia. Dlatego też chcemy dostosować ofertę w zakresie naszych 

oczywiście oddziałów do tych potrzeb i też musimy mieć partnerstwo w płatniku, czyli w Narodowym Funduszu 

Zdrowia. Dlatego to też jest ważne, aby też tak planować te zmiany panować też takie oddziały, które będą miały, 

moim zdaniem, większą przewagę konkurencyjną na tym rynku usług zdrowotnych w zakresie pozyskania 

finansowania. Dlatego w moim przekonaniu, pani dyrektor dopowie, ten oddział psychogeriatryczny będzie miał 

większą możliwość poza konkurencyjnego starania się o środki z Narodowego Funduszu Zdrowia.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panie marszałku. Czy pani dyrektor jeszcze w uzupełnieniu życzy sobie czy umawiamy się na 

pisemne odpowiedzi? Bardzo proszę, jeżeli pani dyrektor ma jakieś wiadomości, a to, co nie będzie ujęte, to już bardzo 

proszę o formę pisemną.  

Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję bardzo. Szanowni państwo, uzupełnię jeszcze..... Chociaż może podkreślę to, o czym mówiłam na komisji 

zdrowia, że przekształcenie oddziału, jednego z oddziałów obserwacyjno-diagnostycznych w oddział 

psychogeriatryczny będzie bez uszczerbku, jeżeli chodzi o realizację świadczeń. Wręcz zwiększamy wachlarz 

udzielanych świadczeń. Struktura wiekowa pacjentów, którzy przebywają na oddziałach tych psychiatryczno 
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zabiegowych, wskazuje na to, że jest ogromna potrzeba utworzenia oddziału psychogeriatrycznego. Jest to zgodne 

również z rekomendacją w Wojewódzkim planie transformacji województwa łódzkiego na lata 2022-2026, gdzie 

wskazane jest, że w leczeniu szpitalnym najważniejszym wyzwaniem jest dostosowanie oddziału do potrzeb 

starzejącej się społeczności, utworzenie właśnie ZOL-li opieki paliatywnej, psychogeriatrii czy rehabilitacji.  

Proszę wybaczyć, że nie miałam danych i również w tej chwili tych danych nie mam, jeżeli chodzi o strukturę wiekową, 

o dokładne dane, jaki jest udział procentowy pacjentów w wieku starczym czy wieku podeszłym. Na pewno te dane 

pani otrzyma na piśmie. Natomiast wymaga to analizy, tym bardziej, że informacje, o które pani prosiła, dotyczą roku 

2022, 2023 i półrocza br. Mówiłam o tym, że w szpitalu jest 237 łóżek psychiatrycznych, obserwacyjno-zakaźnych, 7 

oddziałów dla dorosłych. Mówiłam o tym. Dodatkowo uzupełnię, że w szpitalu tym jest oddział psychiatryczny dla dzieci 

i młodzieży, gdzie są również udzielane świadczenia dla odpowiedniej grupy wiekowej. Rozliczanie w ramach 

psychogeriatrii, ja nie chcę i nigdy .....Zawsze to podkreślałam, że nie stawia się finansów na pierwszym miejscu, jeżeli 

chodzi o udzielanie pomocy medycznej, o realizację świadczeń. Ale rozliczenia kosztu osobodnia na oddziale 

psychogeriatrii są lepsze niż na oddziale psychiatryczno-geriatrycznym.... Przepraszam, psychiatryczno-

obserwacyjnym.  

Dlatego naprawdę biorąc pod uwagę kondycję finansową naszych szpitali, chociaż drobnymi krokami musimy szukać 

takich działań naprawczych, które pozwolą poprzez zmiany w statucie na uzyskiwanie przychodów, lepszych 

przychodów, lepsze rozliczanie punktowe tego, co i tak jest realizowane, a dzięki temu będziemy mogli w ramach JGP, 

a pani doktor doskonale wie, jak ważne jest rozliczanie z płatnikiem przy odpowiednio zaszeregowanych procedurach. 

W związku z tym to utworzenie z 237 łóżek psychiatrycznych, wyodrębnienie 50 łóżkowego oddziału geriatrii pozwoli 

również na rozliczenia lepsze z płatnikiem. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę bardzo pan radny Wojciech Ziółkowski.  

Wojciech Ziółkowski (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo. Proszę państwa, myślę, że na ten moment temat został nie tylko wyczerpany, ale wręcz znacznie 

przekroczony, dlatego składam wniosek formalny o zakończenie dyskusji. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę o przygotowanie wniosku formalnego o zakończenie dyskusji w tym punkcie. Tak, 

oczywiście bardzo proszę.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Zostały 2 zgłoszenia do dyskusji i kolejny wniosek przy kolejnym punkcie poświęconym tak 

newralgicznej kwestii, jaką jest służba zdrowia. Myślę, że to jest naprawdę już przesada, że państwo tak próbujecie 

drastycznie uciąć tą dyskusję, tym bardziej że za chwilę mówicie, że musimy debatować nad dużą reformą, jaką tutaj 

planuje zarząd służby zdrowia. Więc to jest jakaś aberracja. Kiedy z jednej strony ucinacie, chęć macie uciąć tą 

dyskusję w kolejnym punkcie? No trzeci punk za chwilę mamy też poświęcony kolejnemu szpitalowi. Spodziewam się 

w takim razie, że kolejny wniosek padnie i będziecie mówili, tak chcemy dyskutować o służbie zdrowia, jednocześnie 

składając wioski o ucięcie dyskusji. To jest najlepszy sposób ze strony Koalicji Obywatelskiej i SLD i również PSL-u na 

to, żeby dyskutować. No, rewelacja, naprawdę gratulacje z tytułu chęci dyskusji, a sejmik jest właśnie od dyskusji.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo długi kontr wniosek. W zasadzie to nie kontr wniosek, tylko opinia pana radnego, ale mieliśmy 

pierwszy wniosek formalny pana radnego Ziółkowskiego. Padł wniosek formalny, musimy go przegłosować.  

Głosujemy wniosek formalny. Bardzo proszę.  

Dziękuję bardzo. 17 głosów za, 16 przeciw wniosek formalny przeszedł. Kontrwniosku nie mamy już co głosować. 

Bardzo proszę, w takim razie głosujemy uchwałę.  

Kto z państwa jest za przyjęciem uchwały zmieniającej Statut Szpitala Wojewódzkiego im. prymasa kardynała 

Wyszyńskiego w Sieradzu. Bardzo proszę, kto jest za, kto jest przeciwny, kto się wstrzymał?  

18 głosów za, 15 wstrzymujących. Uchwała została przyjęta. 

Uchwała Nr VII/96/24 

5.5 zmieniająca Statut Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Stanisława Rybickiego w Skierniewicach.  

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Ochrony Zdrowia, Rodziny i Polityki Społecznej. Bardzo 

proszę, czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos w tym punkcie? Bardzo proszę radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Po tych 2 wcześniejszych punktach nagromadziło się nam pytań z pewnością, bo nie mogliśmy ich 

zadać. A natomiast mnie najbardziej poruszyła kwestia braku pieniędzy w służbie zdrowia i kwestia związana z tym, że 

ograniczone są świadczenia albo możliwość jest nierealizowania części świadczeń. Mam pytanie do zarządu czy 

państwo jesteście pewni, że w obliczu tych problemów, o jakich słyszymy w kraju, to w naszym województwie,  

a zwłaszcza w naszych szpitalach nie zostaną ograniczone świadczenia, zwłaszcza te newralgiczne. Ale tak naprawdę 

mówimy o pełnej gamie świadczeń, które ratują ludzi, zdrowie i życie. Bo dzisiaj oczywiście możemy ucinać dyskusje, 

zatykać usta nam, ale ta rzeczywistość i tak nas dopadnie. Dlatego też to pytanie, czy możecie państwo dzisiaj 

jednoznacznie powiedzieć nam, że żadne ze świadczeń, które są dzisiaj realizowane, nie zostaną w żaden sposób 

ograniczone. Natomiast miejsca, tak jak wcześniej rozmawialiśmy o psychiatrii ogólnej, będą dostępne pomimo tego, 

że zamienimy poprzednią uchwałą oddział psychiatrii ogólnej na psychogeriatrię. To jest niezwykle ważna dziedzina. 

Wiemy doskonale, że oprócz psychogeriatrii brakuje miejsc, dramatycznie miejsc dla dzieci chorych psychicznie. 

Dramatycznie ich brakuje.  

No, ale tego nie tworzycie. Apeluję więc jakby, żeby państwo podeszli do nowo tworzonych miejsc zarówno 

psychogeriatrii, jak psychiatrii dla dzieci, a nie zamieniali. Jeszcze raz chciałbym zwrócić się z prośbą, apelem o taką 

deklarację dla mieszkańców naszego województwa, że nie będą w obliczu ogólnopolskich problemów w NFZ, z tym, że 

nie będą w żaden sposób ograniczane świadczenia dla mieszkańców naszego województwa w naszych jednostkach.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny, ja bardzo przepraszam państwa, ale naprawdę kręcimy się w kółko i ja po prostu nie mogę inaczej 

zareagować, jak w ten sposób. Jesteśmy w punkcie zmieniającym Statut Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego 

Stanisława Rybickiego w Skierniewicach, gdzie dodajemy 22 paragraf czy punkt - pododdział intensywnego nadzoru 

kardiologicznego. Ja nie widzę żadnego związku z pana wywodem dotyczącego tej uchwały, więc bardzo proszę, 

wracamy do dyskusji o tej uchwale.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pani marszałek.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowni Państwo Radni, Szanowne Panie Radne! Ta dyskusja, która trwa już od dłuższego czasu i pytania, które są 

kierowane pod adresem Zarządu Województwa Łódzkiego i odpowiedzi, które są udzielane zarówno przez pana 

marszałka Piotra Wojtysiaka, jak i przez panią dyrektor departamentu zdrowia, panią dyrektor Amrozik chyba dają 

jasny obraz tego, co Zarząd Województwa Łódzkiego i również państwo radni zasiadający w ławach Sejmiku 

Województwa Łódzkiego mogą zagwarantować w obszarze służby zdrowia mieszkańcom województwa łódzkiego.  

Pan radny w ostatniej kadencji nadzorował służbę zdrowia. No widzi pani.....Pani radna ja pani nie przeszkadzałam ani 

razu. Pani również miała możliwość zasiadając w komisji zdrowia, uzyskiwać wszelkie informacje od obecnej pani 

dyrektor i wtedy pani myślę ceniła ją za profesjonalizm. Ja ją nadal cenię za profesjonalizm, bez względu na to, kto 

siedzi na tym miejscu i tym się chyba różnimy. Natomiast wydaje mi się, że to, co my możemy....... Znaczy nie wydaje 

mi się, jestem tego pewna, że to, co możemy zagwarantować mieszkańcom województwa łódzkiego, którzy korzystają 

ze służby zdrowia, którą bezpośrednio my nadzorujemy, to to że będziemy dokładać wszelkich starań, aby jakość 

świadczonych usług, świadczeń była na jak najwyższym poziomie, aby czuli się bezpiecznie, aby mieli dostęp do jak 

najlepszych specjalistów, aby nie musieli wyjeżdżać z naszego województwa do innych szpitali, aby tam była im 

udzielana pomoc, której oczekują. Natomiast nie jestem w stanie, bo jestem zbyt odpowiedzialną osobą, aby udzielać 

odpowiedzi tak lub nie, na pytanie, które zadał pan marszałek, radny Adamczyk.  

Bo wydaje mi się, że zdrowie to nie jest obszar, z którego możemy sobie żartować albo obstawiać, jak to kiedyś 

będzie, bo każdy z nas wcześniej czy później i tak staje się pacjentem i chce uzyskiwać jak najlepszą opiekę 

medyczną. Dlatego myślę, że to jest ten obszar, w którym powinniśmy się jednoczyć i mówić wspólnym głosem, a nie 

starać się rozliczać i przerzucać piłeczkę, kto jest bardziej, albo mniej winny? Bo to nic nie zmieni. Mieszkaniec chce 

mieć jak najlepszą jakość usług, które tam są świadczone, chce się czuć bezpiecznie i na tym powinniśmy się 

skoncentrować. Robić wszystko, co możemy, co jest w naszej mocy, co wynika z przepisów prawa, aby te usługi 

świadczyć. Natomiast my, jako zarząd, ani państwo jako radni, nie odpowiadamy za politykę rządu i nie jesteśmy  

w stanie dzisiaj powiedzieć, jak ona będzie wyglądała w najbliższych tygodniach czy miesiącach?  

Bądźmy odpowiedzialni, naprawdę szanowni państwo. Ograniczmy tą dyskusję do tego obszaru, za który my ponosimy 

odpowiedzialność siedząc tutaj na tej sali, bo takie jest oczekiwanie, myślę naszych mieszkańców. Ograniczmy do 

tego, nie wychodźmy poza te granice, nie wychodźmy poza obszar, na który nie mamy wpływu i ani ja, ani, pan radny 

nie będziemy o tym decydować. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Ja mam tylko jedno pytanie do tej uchwały. Ponieważ w uzasadnieniu jest napisane, że my podejmujemy tą uchwałę 

praktycznie tylko po to, żeby tworzyć możliwość rozliczania pacjentów w grupie E 50, czyli rozumiem, że dla samych 

pacjentów nie będzie żadnego zysku, że żadnych więcej procedur w związku z utworzeniem tego pododdziału nie 

będziemy wykonywać w tym szpitalu? Czy będziemy wykonywać jeszcze dodatkowe procedury w tym szpitalu? Bo  

w uzasadnieniu jest tylko typowo napisane, że to są sprawy.... Nawet tutaj mamy napisane coś takiego, że chodzi o 

uzupełnienie w księdze rejestrowej i tylko o to chodzi. Czy to jest główny powód tej uchwały?  
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Magdalena Amrozik (dyrektor Departamentu Polityki Zdrowotnej)  

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo! Tak. Pozwoli to na lepsze rozliczanie świadczeń. Procedura e 50 - ostra lub 

zdekompresowana niewydolność krążenia przy leczeniu ostrych niewydolności krążeniowej jest wielokrotnie lepiej 

opłacana. Procedura ta jest realizowana w szpitalu w Skierniewicach. Natomiast dotychczas jest rozliczana grupą E 52 

za 5593 punkty, czyli 9955  zł. Po zmianie, jeżeli państwo się na nią zgodzą, będzie rozliczana jako procedura, E 50 za 

17  000 punktów.  

Szanowni Państwo! Dla budżetu tego oddziału, który aktualnie na sierpień wykazał straty 45  000, to naprawdę będzie 

bardzo wysoki przychód, czyli z kwotowej 9955 na 30  260  zł. Różnica przy rozliczaniu procedury. Doktor pewnie to 

zapewne od razu sprawdzi, ale to jest właśnie główny powód.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, panie dyrektor. Bardzo proszę pana marszałek Piotr Wojtysiak.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Tak dokładnie jeszcze raz chciałbym podkreślić, że te analizy, które czynimy, mają służyć także poprawie efektywności 

finansowego rozliczania się z płatnikiem, czyli z Narodowym Funduszem Zdrowia. Natomiast jeszcze odnosząc do 

pytania pana marszałka Adamczyka. Przecież wskazywałem, że my tak naprawdę procedury ratujące życie w naszych 

szpitalach wykonujemy w nadwykonaniach, dlatego też uzyskaliśmy zapłatę po czasie z Narodowego Funduszu 

Zdrowia. Czyli nie ma takiego zagrożenia, żebyśmy procedur ratujące życie nie realizowali, bo to jest oczywistość. 

Natomiast odpowiedzialnie, tak jak pani marszałek Skrzydlewska powiedziała, nikt dzisiaj nie zapewni, czy nie będzie 

sytuacji takiej, że np. brakuje kadry. W niektórych przypadkach to państwo się borykaliście, każdy się może borykać, 

bo wiemy, jaka jest sytuacja kadrowa w placówkach, że takie przesunięcia np. terminów planowanych zabiegów mogą 

następować ze względów np. kadrowych i to jest oczywiste. Natomiast pokazałem, że skala nadwykonań, którą 

wykonały nasze placówki, to było ponad 100  000  000  zł, czyli wykonywaliśmy ponad limity, które były nam 

przekazane i te świadczenia ratujące życie przecież oczywistością są priorytetem dla wszystkich placówek i myślę, że 

nas wszystkich. Także nie ma tutaj moim zdaniem zagrożenia, że procedury te nie będą realizowane, ponieważ już 

pokazaliśmy, że nawet kiedy były takie sytuacje w świadczeniach nielimitowanych czy też procedur ratujących życie, 

wykonywaliśmy to na zapas, wierząc w to, że zostaną te świadczenia rozliczone przez Narodowy Fundusz Zdrowia.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Wyczerpaliśmy zgłoszenia. W takim razie przechodzimy do głosowania nad tą uchwałą.  

Kto z państwa jest za przyjęciem uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał?  

Dziękuję, jednogłośnie uchwała została przyjęta.  

Uchwała Nr VII/97/24 

5.6 zmieniającą uchwałę w sprawie przyjęcia trybu postępowania w zakresie udzielania pomocy finansowej z budżetu 

województwa łódzkiego w formie dotacji celowej, spółkom wodnym, sposobu jej rozliczania oraz sposobu kontroli 

wykonania zadań. 

5.6. Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Czy ktoś z państwa 

radnych chce zadać pytanie? Bardzo proszę, pan radny Janusz Ciesielski.  
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Janusz Ciesielski (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo! Ja mam takie pytania. W sumie dwa. Jedno dotyczy wysokości pomocy de 

minimis, jeżeli państwo macie wiedzę, to w okresie 3 lat spółka wodna jaką wysokość tej pomocy może uzyskać? Bo 

takie pytania też od prezesów czy od wójtów padają, a myślę, że taka informacja nam by też się przydała. I druga 

sprawa to jest sprawa wysokości proponowanej pomocy. Poprzednio to było 50%, teraz 60% i patrząc po ilości 

wniosków ta kwota praktycznie jest taka, jak mamy w budżecie przeznaczonym w województwie. Czy te 60% to jest po 

prostu taki wniosek zarządu czy on wynika z jakiś przepisów komisji europejskiej, czy też innych?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani dyrektor Departamentu Rolnictwa, bardzo proszę.  

Pani dyrektor Ewa Czarnecka, dyrektor Departamentu Rolnictwa.  

Ewa Czarnecka (dyrektor Departamentu Rolnictwa)  

Dzień dobry państwu. Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, proszę państwa odpowiadając na pana 

pytanie - zmiana dotyczy faktycznie wprowadzenia od 1  stycznia 2024 rozporządzenia Unii Europejskiej dotyczącej 

faktycznie pomocy de minimis. Pomoc de minimis i limit wzrósł z kwoty 200  000  EUR do 300  000  EUR i zmienił się 

również nie tylko ten próg wysokości, ale również okres rozliczania tej pomocy. W poprzednim okresie, poprzednie 

rozporządzenie mówi o tym, że rozliczamy pomoc w roku bieżącym, czyli podatkowym +2 lata wstecz. Natomiast 

rozporządzenie obecne mówi o tym, że będziemy rozliczać tą pomoc de minimis od dnia jej udzielenia 3 lata wstecz. 

Czyli to się zmieniło. Jeżeli chodzi o zwiększenie tej kwoty, tutaj zarząd proponuje to zwiększenie tej kwoty. Dlaczego?  

Dlatego, że wiemy, że spółki wodne jest to zrzeszenie rolników. Wiemy, że składki płacą rolnicy i ten wkład własny w 

wysokości 50% czasami faktycznie jest niewystarczający, żeby te działania robić. Więc taka prośba też tutaj była 

spółek wodnych w związku z ich trudną sytuacją, żeby podnieść to dofinansowanie do tej wysokości 60%.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, pani dyrektor. Rozumiem, że pan radny jeszcze raz. Pan radny Janusz Ciesielski.  

Janusz Ciesielski (radny SWŁ)  

Dziękuję bardzo za odpowiedź i chciałem się upewnić po prostu, że ta kwota, wysokość 60% pomocy, to jest po prostu 

nasza decyzja. Sejmiku Województwa Łódzkiego i w związku z tym, że myślę działalność spółek, ale także 

gospodarowanie wodą przez spółki wodne na obszarach zmeliorowanych, to nie tylko dotyczy rolników, bo może w taki 

sposób bezpośredni pozwala gospodarować na gruntach podmokłych, ale te spółki wodne dosyć, bardzo mocno 

wpływają też na gospodarowanie właśnie zasobami wodnymi. I może wprost niektórzy rozumieją, że melioracja to jest 

tylko odprowadzanie wody. No nie, to jest ta szczegółowa melioracja może to robi, ale ona odprowadza do urządzeń 

typu rowy czy też większe zbiorniki wodne, ale także jest wiele innych urządzeń, różnych zastawek, jazów, zbiorników 

retencyjnych, które też nie są rzekami.  

Chodzi o to, że poziom ten dofinansowania bardzo dobrze, jest propozycja wyższego procentu. Ja proponuję, składam 

wniosek formalny o to, żeby zwiększyć, w związku z tym, że nie jest to wielka kwota w budżecie 2 500  000 chyba w 

skali roku. A wiele spółek nie składa, bo tylko 65 w ubiegłym roku na 177 gmin. Może nie wszędzie są tereny 

zmeliorowane, nie wszędzie spółki działają, ale na pewno większe zainteresowanie i większy byłby efekt działania tych 

spółek, gdybyśmy w wyższym procencie dofinansowania umożliwili to spółkom. Myślę, że przyjęło się, czy to  

w środkach RPO, czy PROW, czy innych, że ten poziom dofinansowania dla instytucji samorządowych, ale i nie tylko 
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jest wysokości 85% i składam wniosek formalny, żeby w tej uchwale ten poziom dofinansowania zwiększyć nie 60%, 

ale 85%. Bardzo bym prosił zarząd, i wszystkich radnych o zaakceptowanie tego, bo to jest nie tylko dla rolników. To 

jest dla wszystkich mieszkańców województwa łódzkiego, gdyż to pozwoli nie tylko, jak widzimy z tych realizacji 

inwestycji, tam w punkcie kolejnym jest głównie melioracja szczegółowa jest remontowana z tych środków, ale może 

właśnie te jazy, może zastawki, może te urządzenia zatrzymujące też wodę w rowach melioracyjnych byłyby ujęte  

w tych wnioskach tutaj do urzędu marszałkowskiego i więcej spółek wodnych by wnioskowały o to dofinansowanie.  

W formie pisemnej do pani przewodniczącej taki wniosek formalny pozwolę sobie złożyć.  

Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo.  

Wpłynął wniosek, ale generalnie to chyba powinien być skierowany do Zarządu Województwa Łódzkiego. Do Komisji 

Uchwał i Wniosków.  

Procedowanie do Komisji Uchwał i Wniosków. Bardzo proszę, panie radny zgłosić się do dyskusji, bo nikt pana nie 

słyszy.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Jedna rzecz. Jeżeliby wcześniej tę propozycję zarząd przyjął w formie autopoprawki, to wtedy zbędna się stanie praca 

Komisji Uchwał i Wniosków. Ale tak czy siak, pan wicemarszałek Wojtysiak będzie musiał się tym zająć czy jako 

członek zarządu, czy jako członek Komisji Uchwał i Wniosków.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak, ponieważ uchwała rodzi skutki finansowe, z tego, co rozumiem, powinnam poprosić o stanowisko pana skarbnika, 

czy w ogóle jest możliwe procedowanie tu. Ja mogę zaraz skierować to do komisji i zrobić przerwę.  

Michał Miazek (Skarbnik Województwa Łódzkiego)  

Szanowni Państwo! Taka zmiana może wprowadzić czy też zaskutkować finansowo, ale niekoniecznie, bo ponieważ  

z danej puli może otrzymać po prostu mniejsza ilość spółek wodnych kwotę, więc to będzie zależało od 

zabezpieczenia stosownych kwot w projekcie budżetu i budżecie na przyszły rok.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dobrze, proszę państwa, padł taki wniosek, rozumiem, że musimy go przegłosować. Panie mecenas?  

Monika Popielarczyk (radca prawny)  

Proszę państwa, ja rozumiem, że to jest poprawka zgłoszona do uchwały.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Tak poprawka wnoszona do uchwały. W takim razie bardzo proszę przygotować głosowanie poprawki.  

A przepraszam bardzo. Ne zauważyłam, że zgłaszali się państwo do dalszej dyskusji. Bardzo proszę radny Adam 

Nowak, a w międzyczasie i tak proszę przygotowywać głosowanie poprawek.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Dobrze. Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku!  
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Przede wszystkim to jest ważny obszar działania, jest znaczna potrzeba interwencji, jeśli mówimy o spółkach wodnych. 

Jest to patrząc też na wyzwania, zresztą na poprzedniej sesji też o tym mówiliśmy, z którymi mierzy się województwo 

łódzkie dosyć istotny obszar. Myślę, że ta propozycja, która została przedstawiona przez zarząd, wychodzi też 

naprzeciw tym oczekiwaniom spółek wodnych.  

Natomiast ja chciałbym zwrócić uwagę na jeszcze jedną istotną w mojej ocenie przynajmniej kwestię dotyczącą prac, 

które toczą się nad działaniami w ramach Krajowego Planu Odbudowy i inwestycji b.331. dotyczącej retencji i polityki 

wodnej, gdzie mamy do czynienia z wydatkami kwalifikowalnymi tylko netto, czyli będzie też potrzeba zastanowienia 

się nad refundacją podatku VAT w przypadku tych inwestycji, które będą realizowane przez spółki wodne. Myślę, że to 

nie wiem, czy marszałek Bagieński ma dokładne wyliczenie? Nie pamiętam dokładnej kwoty, która na województwo 

łódzkie przypada, chyba 63  000  000  zł o ile mnie pamięć nie myli, ale to musiałbym się upewnić.  

Mówię o tym dlatego, że warto byłoby się zastanowić, jak środki, które z własnego budżetu, z budżetu województwa 

łódzkiego przeznaczamy na spółki wodne, multiplikować i osiągnąć jak najlepsze rezultaty z wykorzystaniem też tych 

funduszy europejskich. Wiem, że tamte dyskusje trwają, jest w tej chwili rozważany i proponowany taki wariant 

projektów parasolowych, w którym te działania z zakresu polityki wodnej mogłyby realizować samorządy gminne, 

mogłyby realizować spółki wodne i indywidualne gospodarstwa w ramach tzw. projektów parasolowych. I myślę, że 

wsparcie ze strony województwa łódzkiego, ja osobiście bym to rekomendował, ale jeszcze nie mam zakończonej 

tamtej procedury. Pozwoliłoby na pełne wykorzystanie środków przeznaczonych dla naszego województwa, bo 

potrzeba wsparcia tych działań nie ulega wątpliwości. Bo mówimy tu z jednej strony o tym obszarze, które w ramach 

działań tych energetycznych wskutek działania odkrywki w Bełchatowie, ale też skutek odkrywek na terenie 

województwa wielkopolskiego, zostały dotknięte i to promieniuje na województwo łódzkie. I myślę, że to jest ważny 

obszar do dyskusji. Nie wiem, czy przy okazji tego trybu postępowania, bo tu już mówimy o działaniach na przyszłość, 

natomiast warto byłoby ten temat w osobnym punkcie na którejś z najbliższych sesji, tu zwracam się do pana 

marszałka Bagieńskiego, podjąć. Bo to uważam, że jest wyzwanie poza jakimś takim politycznym sporem. Ja też 

muszę przyznać, że z takim uznaniem i życzliwością podchodzę do zadań, które zarząd poprzedniej kadencji i sejmik 

podjął w tym zakresie. Bo myślę, że to jest temat, który powinniśmy kontynuować, wspierać, żeby spółki wodne 

przetrwały. Wiemy, że są to takie formy zrzeszania rolników, które wymagają wsparcia, ale żeby po prostu w pełni 

wykorzystać przyznane dla nas środki europejskie, nawet może walczyć o przesunięcia w przypadku niewykorzystania 

przez inne województwa. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan radny Wojciechowski, który jest w Komisji Uchwał i Wniosków. To bardzo proszę też, żeby wziął udział  

w procedowaniu ewentualnie tego wniosku.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan radny Waldemar Wojciechowski. Bardzo proszę.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Szanowna Panie Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku! Myślę, że tu bardziej chodzi o to, aby dać 

możliwość spółkom wodnym o występowanie o większe środki w tych samorządach, gdzie samorządy gminne 

wspierają spółki wodne. Żebyście mnie dobrze zrozumieli. Bo są samorządy, rady gmin dokładają spółkom wodnym do 

naprawy melioracji, do czyszczenia rowów. A tu przede wszystkim chodzi o rowy. Ja naprawdę chyba zawnioskuje do 

panie przewodniczącej Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, abyśmy się przejechali kiedyś w teren, zobaczyli, jak 
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te rowy wyglądają.  

Te rowy są od kilkudziesięciu lat nieczyszczone. Tam zalegają drzewa 50 -70  cm. Rów nie jest do tego, aby tam rosło 

drzewo. Rów jest do odprowadzania bądź do zatrzymywania wody. I dlatego myślę, że tu nie będzie skutków 

finansowych, panie przewodnicząca, tylko żeby dać możliwość spółkom wodnym o wystąpienie o wyższe środki, jeżeli 

takie środki spółka wodna jako 50% swoich posiada. Tylko o to chyba chodzi. Dlatego tu naprawdę bardzo bym prosił. 

Jestem również rolnikiem, jestem w spółce wodnej, wiem, jak to działa, wiem, jak to chodzi i wiem, że tych środków 

jest ciągle mało. A zgodzę się, że są i spółki wodne, które nie wykorzystują tych środków. Zgodzę się z tym, dlatego 

bardzo proszę o przychylenie się do tego wniosku. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo czy radny Ciesielski jeszcze sobie życzy zabrać głos.  

Janusz Ciesielski (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, odpowiedź uzyskałem od pana skarbnika, że ono na dzisiaj nie generuje kosztów, ale wiadomo 

zwiększenia chociażby przy tym poziomie tegorocznym, to w naszym budżecie, wg moich szacunków to jest 20% 

wielkości dofinansowania. 2 500  000 chyba tak było w budżecie województwa. Także, drodzy państwo, to jest 

naprawdę niewielka kwota, to jest jakiś przez lata, może wskaźnik inflacji i myślę, że warto zachęcić te spółki, które nie 

korzystały do tej pory, bo ten poziom dofinansowania im tutaj naprawdę myślę, na pewno zachęci. Tak jak tutaj 

przedmówca powiedział Waldemar Wojciechowski, że w jest samorządach różnie. Czasem spółka dobrze 

współpracuje z gminą i wtedy te spółki korzystają też i z urzędu marszałkowskiego, a jeżeli gmina nie dofinansowuje 

tych spółek, to nikt ze składek nie stać na to, żeby wyłożyć te 50 czy teraz 40% wg projektu zarządu.  

To, co powiedział minister, bardzo fajnie, że pieniądze będą dla samorządów z KPO itd. itd. tylko to nie przeszkadza 

absolutnie. Ten poziom zwiększonego dofinansowania nie przeszkadza w korzystaniu z kpo. To jest jakby dyskusja o 

KPO czy innych środkach dla spółek, dla gmin na innym czas i inne miejsce, jak będziemy może przy budżecie i przy 

środkach KPO tu rozmawiać. A dzisiaj rozmawiamy o małej, konkretnej sprawie, a dłużej zarazem dla myślę 

wszystkich obszarów zmeliorowanych. Jak powiedziałem, nie tylko dotyczących rolników, bo to dotyczy także naszej 

gospodarki wodnej i tutaj można by się tylko zastanowić, żeby większy nacisk położyć na te urządzenia też 

zatrzymujące, które są. Ja widzę je, jeżdżąc tutaj do Łodzi, że te urządzenia są. Tylko często, są niekonserwowane, bo 

one są dosyć drogie. Jazy, wykonane zastawki w latach 70 one były też wykonane, ale one wymagają często 

modernizacji, wymiany, nawet, bo były przez lata niekonserwowane. A wszyscy robią to, co najbardziej potrzebne jest 

w działaniu tej melioracji, a do tych rzeczy wiadomo podchodzi się na końcu, ale z reguły już na to brakuje pieniędzy. 

Dziękuję bardzo. Także jeszcze raz bardzo proszę o poparcie tego wniosku, bo to służy wszystkim. To nie jest nam dla 

mnie czy dla kogoś, akurat u mnie nie ma takich jazów na moim polu, tak dla ścisłości.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo, bardzo proszę pan marszałek Artur Bagieński.  

Artur Bagieński (Członek Zarządu WŁ)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek!  

Historia spółek wodnych w województwie łódzkim sięga 2006 roku, a nawet wcześniej, kiedy to jako pierwsi w kraju, 

jako pierwsze województwo łódzkie wprowadziło dotacje do tych prac. Budżet różnie był operowany, jeśli chodzi  

o wsparcie, ale ja pamiętam, że to było w granicach poziom 3 000  000 i to się nie zmienia. I to nie to, że my chcieliśmy 
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dać mniej czy więcej, ale wiele jest sytuacji takich, kiedy te środki, które zostały przeznaczone, nie były 

wykorzystywane i wracało po prostu z powrotem do budżetu. Po analizie tego, co się zadziało przez ten czas 

doszliśmy wspólnie z departamentem i oczywiście zarządem, że na miarę naszych możliwości obecnie budżetowych 

wzrost o 10%.  

Chcemy, aby ten podwyżka dla spółek wodnych miała następstwa w następnych latach cyklicznie.  

Myślę, że zarząd i nikt tu nie jest przeciwko terenom wiejskim, tylko wręcz przeciwnie. Dlatego to 10% proponujemy  

w tym budżecie, aby była możliwość wzrostu dla spółek. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę teraz pan radny Tomasz Karauda, czyli Komisja Uchwał i Wniosków, odczyta wniosek, 

nad którym będziemy głosować.  

Tomasz Karauda (radny SWŁ)  

Odczytuję wniosek o zmianę w projekcie uchwały w sprawie przyjęcia trybu postępowania w zakresie udzielania 

pomocy finansowej z budżetu województwa łódzkiego w formie dotacji celowej spółkom wodnym, sposobu jej 

rozliczania oraz sposobu kontroli wykonania zadań. I ta zmiana miałaby dotyczyć § 3 i tam ust. 3 otrzymuje brzmienie 

zmieniające udział dotacji z wartości 60% do 85% wartości wnioskowanego zadania, z zastrzeżeniem ust. 4. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Mamy przygotowane głosowanie to bardzo proszę. Kto z państwa jest za, przeciw, wstrzymuje się?  

Dziękuję bardzo przy 16 głosach za, 16 przeciw, 1 wstrzymującym poprawka nie przechodzi. Dziękuję bardzo. 

Przechodzimy w takim razie do głosowania nad uchwałą. Jednogłośnie uchwała została przyjęta. 

Uchwała Nr VII/98/24 

5.7 w sprawie nadania Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Łódzkiego 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

W dniu 23  września 2024 roku do kancelarii sejmiku województwa łódzkiego wpłynął wniosek o nadanie odznaki 

honorowej panu Jarosławowi Olbrychowskiemu. Komisja Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Łódzkiego 

uchwałą nr 2/24 z dnia 21  października 2024 roku wystąpiła z rekomendacją do Sejmiku Województwa Łódzkiego w 

celu podjęcia uchwały o nadanie odznaki dla wyżej wymienionej osoby. Projekt uchwały został zaopiniowany 

pozytywnie przez Komisję Statutowo Regulaminową. Czy ktoś z państwa chce w tym punkcie zabrać głos? Nie widzę, 

bardzo proszę w takim przystępujemy do głosowania uchwały. Kto z państwa jest za, kto jest przeciw, kto się 

wstrzymał?  

17 głosów za, 15 przeciw uchwała została przyjęta.  

Uchwała Nr VII/99/24 

 

5.8 w sprawie nadania Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Łódzkiego 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  
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 W dniu 30  września 2024 roku do kancelarii sejmiku województwa łódzkiego wpłynął wniosek o nadanie odznaki 

honorowej panu Krzysztofowi Stanisławowi Jóźwikowi. Komisja Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Łódzkiego uchwałą nr 3/24 z dnia 21  października 2024 roku wystąpiła z rekomendacją do Sejmiku Województwa 

Łódzkiego w celu podjęcia uchwały o nadaniu odznaki dla wyżej wymienionej osoby. 

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Statutowo-Regulaminowej.  

Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos w tym punkcie? Nie widzę. Proszę w takim razie o przejście do głosowania. 

Kto z państwa jest za, kto jest przeciw, kto się wstrzymuje?  

Dziękuję bardzo. 32 głosy za, uchwała została przyjęta.  

           Uchwała Nr VII/100/24 

5.9 w sprawie przyznania nagród Sejmiku Województwa Łódzkiego w dziedzinie kultury. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Nagroda Sejmiku Województwa Łódzkiego w dziedzinie kultury została ustanowiona dla uhonorowania twórców, 

artystów, wydarzeń, projektów kulturalnych wnoszących w sposób szczególny wkład w rozwój kultury województwa 

łódzkiego. W bieżącym roku wpłynęła 18 wniosków o przyznanie nagrody. Wszystkie wnioski przeszły pozytywną 

ocenę formalną i uzyskały rekomendację Departamentu Kultury. Sejmik Województwa Łódzkiego w 2024 roku 

przeznaczył na nagrody dla laureatów kwotę 250  000  zł. Kapituła nagrody Sejmiku Województwa Łódzkiego w 

dziedzinie kultury, podejmując na posiedzeniu w dniu 21  października 2024 roku uchwałę, wystąpiła z rekomendacją 

do Sejmiku Województwa Łódzkiego o przyznanie nagród dla wskazanych w uchwale 18 laureatów.  

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Nauki, Kultury i Sportu. 

Czy ktoś z państwa chciałby tutaj w tym punkcie zabrać głos? Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania. 

Kto z państwa jest za, kto jest przeciw, kto się wstrzymał?  

Dziękuję bardzo. 32 głosy za, 1 brak. Uchwała została przyjęta.  

         Uchwała Nr VII/101/24 

5.10 w sprawie rozpatrzenia petycji.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

W dniu 2  sierpnia 2024. roku do Sejmiku Województwa Łódzkiego wpłynęła petycja NSZZ Solidarność 80 WORD w 

sprawie podjęcia inicjatywy mającej na celu zmianę przepisów prawa, to jest uchwały nr LVIII/656/23 Sejmiku 

Województwa Łódzkiego z dnia 27  czerwca 2023 roku w sprawie warunków wynagradzania egzaminatorów 

przeprowadzających egzaminy kandydatów na kierowców i kierowców na obszarze województwa łódzkiego. Komisja 

Skarg, Wniosków i Petycji uznała petycję za bezzasadną. Czy ktoś tutaj w tym punkcie chciałby zabrać głos?  

Nie widzę. W takim razie proszę państwa, przechodzimy do głosowania.  

Kto z państwa jest za przyjęciem uchwały, kto jest przeciw, kto się wstrzymał.  

Dziękuję państwu bardzo. 17 głosów za, 15 przeciw. 1 brak głosu. Uchwała została przyjęta. 

            Uchwała Nr VII/102/24 
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5.11. w sprawie wystąpienia województwa łódzkiego ze Stowarzyszenia Związek Samorządów Polskich.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Klub Radnych Koalicja Obywatelska, na podstawie art 21 ust. 10 ustawy z dnia 5  czerwca 1998. roku o samorządzie 

województwa zgłosił projekt uchwały Sejmiku Województwa Łódzkiego w sprawie wystąpienia województwa łódzkiego 

ze Stowarzyszenia Związek Samorządów Polskich, wnosząc jednocześnie o wprowadzenie wyżej wymienionego 

projektu do porządku obrad sesji sejmiku. Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na Komisji Statutowo-

Regulaminowej. Bardzo proszę, czy ktoś chciałby zabrać w tym momencie głos? Bardzo proszę radnych. Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Podstawowe pytanie, które wydawałoby się być naturalnym, to jest takie, dlaczego chcemy się 

wycofać, wystąpić ze Stowarzyszenia Związku Samorządów Polskich? Mamy jak najbardziej prawo do tego, żeby  

w tymże związku, tak jak w innych również, uczestniczyć. Wydaje się, że te stowarzyszenia są bardzo pozytywne. 

Opracowują analizy, raporty różnego rodzaju, dają później rekomendacje dla rządzących i w związku z tym nie bardzo 

rozumiem, dlaczego mamy wycofać się z tego stowarzyszenia? Co z innymi stowarzyszeniami? Jeżeli państwo nie 

chcecie być w tym stowarzyszeniu? Dlaczego chcecie być w innych stowarzyszeniach lub związkach? No to jest takie 

pytanie, na które prosiłbym o odpowiedź, bo właściwie ta uchwała, poza tym, że chcemy wystąpić ze Związku 

Samorządów Polskich, no nie niesie żadnego wyjaśnienia ze sobą.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. To ja zadam przewrotnie pytanie panu radnemu. Panie Marszałku, czemu państwo przystąpili do tego 

stowarzyszenia? Jakie efekty przez ostatnie 5 lat państwo uzyskali jako członkowie tego stowarzyszenia?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę pan Maciej Sulgan i tutaj pan radny wypowie się w imieniu Klubu Koalicji Obywatelskiej jako 

przewodniczący klubu. Bo jak wiecie, to klub jest autorem tego projektu.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Koalicja Obywatelska)  

Dziękuję. Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku! Ja podchodzę do tych spraw, Panie Przewodniczący Adamczyk 

z punktu widzenia ekonomicznego. Chciałem się zapytać właśnie, tak jak pani marszałek, co nam daje uczestnictwo  

w tym stowarzyszeniu? Bo to nie jest związek, tylko stowarzyszenie? Zresztą omawialiśmy tą sprawę rzeczywiście 

dosyć szeroko na Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Także myślę, że sprawa została wyjaśniona, ale jeszcze raz 

uważam, że bilans, jaki tutaj mamy, przynosi więcej strat niż zysków, gdyż wydajemy prawie 100  000  zł tylko po to, 

żeby uczestniczyć w stowarzyszeniu, w którym skupione są, skupionych jest 5 województw. Jakich, to już państwo 

wiecie, bo wy się tam zgłaszaliście 2 lata temu do tego stowarzyszenia. Natomiast jeżeli chodzi o zyski, to na 

konwencie już pan pytałem, jakie mamy z tego tytułu zyski i nie otrzymałem żadnej odpowiedzi. Oprócz tej, że 

powiedział pan, że raz był pan na spotkaniu z samorządowcami. Więc wydaje mi się, że zysk jest dla nas, dla naszego 

województwa zbyt mały, a kwota, jaką musimy rzeczywiście wpłacić składki członkowskiej, jest dosyć wysoka  

i możemy ją przeznaczyć na inne cele statutowe działalności województwa. Także to jest nasze stanowisko i tutaj, tak, 

jak na wstępie wnoszę o wystąpienie z tego stowarzyszenia. Dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Bardzo proszę, pan radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Panie przewodniczący wydaje mi się, że pan nie do końca przytoczył prawidłowo dobrze z naszą dyskusję na 

konwencie. Jednakowoż pokazywałem, jakie są korzyści związane z tym, że dyskutowane są na takim stowarzyszeniu 

problematyka samorządów, w tym przypadku mówimy oczywiście o samorządzie województwa. Też dodatkowo 

mówiłem o tym, że tworzone są raporty dotyczące sytuacji w danych w samorządach, ponieważ tutaj akurat to 

Stowarzyszenie nie jest typowym stowarzyszeniem, tylko i wyłącznie dla województw, ale dla wszystkich rodzajów 

samorządów i gmin, i powiatów, i województw. To jest właściwie działalność, która jest podobna do innych 

stowarzyszeń, więc moje pytanie, dlaczego z innych stowarzyszeń nie występujemy? Pani marszałek zadała mnie 

pytanie. No pani marszałek doskonale wie, że w tym przypadku to projektodawca jest od tego, żeby pani odpowiadać 

na pytania, a nie pytający ma odpowiadać na pytania. To jest dość dziwna konstrukcja, gdzie mnie jest zadawane 

pytanie. Wdaje się, że też powinniśmy otrzymać odpowiedź w takim razie, ile płacimy składek na inne stowarzyszenia, 

skoro tutaj jest negatywnie postrzeganie, to że kwota 100  000, jak pan przewodniczący przytoczył, jest płacona na 

Stowarzyszenie samorządów Polski.  

Jak w takim razie kształtują się inne związki i dlaczego jeden jest gorszy, a drugi jest lepszy?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Szanowny panie radny, ja panu pytania z czystej sympatii lubię zadawać.  

Natomiast dobrze wiemy, że należymy do Związku Województw i to jest myślę ta platforma, która jest dla nas 

najistotniejszą i najważniejszą. Tak się stało, że mam przyjemność zasiadać w prezydium tego związku województw, 

pan marszałek Schreiber z racji uczestnictwa tam w poprzedniej kadencji był członkiem komitetu regionów, więc 

wydaje mi się, że to jest to miejsce, które jest dla nas opiniotwórcze, gdzie możemy wymieniać nasze doświadczenia, 

gdzie możemy podejmować różnego rodzaju apele i kierować wnioski do rządu czy też nawet do Komisji Europejskiej, 

jeśli widzimy i czujemy taką potrzebę. Natomiast jeżeli chodzi o uczestnictwo województwa łódzkiego w innych 

stowarzyszeniach, to o ile dobrze pamiętam jeszcze należymy do jednego stowarzyszenia Pomagamy, chyba również 

jest bardzo dobrze państwu znane? Myślę, że w najbliższym czasie będę miała przyjemność spotkać się z byłym 

pracownikiem urzędu marszałkowskiego, obecnie chyba wicestarostą łaskim, który mnie o takie spotkanie prosi, który 

zasiada w tym stowarzyszeniu i będziemy rozmawiać na temat wizji, co to stowarzyszenia chce dalej czynić i czy 

wszyscy jego członkowie równie nadal opłacają składki członkowskie. Więc tutaj bym się nie obawiała, że my chcemy 

występować, czy też należymy do jeszcze kilku czy kilkunastu innych stowarzyszeń, bo tak, jak mówię dla nas 

podstawą jest Związek Województw i temu się oddajemy.  

Natomiast no 100  000  zł rocznie płacić za uczestnictwo w stowarzyszeniu wydaje mi się lekką, powiem szczerze, 

przesadą i wydaje mi, że te środki można wydać zdecydowanie lepiej i na rzeczy, o których chociażby państwo tutaj 

wielokrotnie dzisiaj podczas tej sesji podnosili. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję. Pani radna Hanna Gill-Piątek  
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Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Ja dziękuję, wycofuje swój głos, ponieważ pani marszałek powiedziała już wszystko. Powinniśmy mieć korzyść  

z przynależenia do korporacji samorządowych. Ja to stowarzyszenie owszem, znam, no, ale rozumiem, że ono nam 

większej korzyści nie daje, więc nie ma sensu płacić takich pieniędzy. Można wydać lepiej. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Maciej Sulgan.  

Maciej Sulgan (Przewodniczący Klubu Radnych Koalicja Obywatelska)  

Ja również rezygnuje tutaj z głosu. Pani marszałek powiedziała wszystko, co chciałem powiedzieć. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Grzegorz Schreiber.  

Grzegorz Schreiber (radny SWŁ)  

Pani Marszałek! Doprawdy demokracja nie na tym polega, że jest tania. Nikt tego nie powiedział, że demokracja ma 

być tania. Musimy budować demokrację, musimy ją wspólnie budować, niezależnie od poglądów politycznych, 

niezależnie od tego, jakich w jesteśmy ugrupowaniach, bo gdyby było inaczej to w momencie, gdy w poprzednich 

latach państwo..... Znowu pani nie chcę używać jakichś słów, takich nacechowanych emocjami, że zawłaszczyliście 

państwo..... Zdominowaliście, może to jest łagodniejsze słowo. Zdominowaliście inne gremia samorządowe, poprzez 

które lansowaliście swoje tezy polityczne. To tak naprawdę wszystkie samorządy, które nie były waszymi 

samorządami, powinny wystąpić z tych stowarzyszeń. No my jednak przy całym szacunku dla demokracji właśnie nie 

wystąpiliśmy ze Związku Województw Polskich, powiaty "pisowskie" nie wystąpiły ze Związku Powiatów Polskich, bo 

na tym polega demokracja. Budujemy ją wspólnie. Niezależnie od tego, jak ją potem jedna czy druga strona 

wykorzystuje do swoich celów politycznych. Nie powinna wykorzystywać, alei wykorzystywała. Tylko tyle, że to nie jest 

argument do tego, żeby się wycofywać z tego. Budujmy tę demokrację wspólnie. Pokażmy, że potrafimy ją budować 

wspólnie.  

A nie obrażajmy się na to, że którejś z ugrupowań jest słabsze. Tak, bo ono jest na poziomie budowy, na poziomie 

tego, że funkcjonuje raptem od paru lat. No nie może być silniejsze, nie może być mocniejsze od tych stowarzyszeń, 

które budowały swoją pozycję przez dziesiątki, praktycznie już prawie że lat. No nie może siłą rzeczy. Dlatego łatwo 

użyć argumentu, że oto to jest słabe Stowarzyszenie. No nie ma potrzeby, bo żadnych korzyści nie ma. Są korzyści. 

Demokracja jest z pan korzyścią, dlatego apeluję do państwa bardzo gorąco o to, żeby nie postępować w ten sposób, 

bo to eskaluje niepotrzebnie inne działania, które będą pan w jakimś tam momencie być może też przez kogoś będzie 

chęć wykorzystania tego typu decyzji i pokazania, że o to my się też obrażamy, my też nasz głos nie jest brany pod 

uwagę. Bo nie był brany pod uwagę. Pani marszałek, swoją drogą pani doskonale wie, bo ja byłem tam faktycznie i 

wiem, jak to wyglądało, jaka była dominacja jednej opcji politycznej, w tym w tym gronie. I moglibyśmy tak do tego 

podchodzić, ale uważam, że nie popełniliśmy tego błędu. Dobrze, żeśmy go nie popełnili.  

Byliśmy, jesteśmy w tym związku jednym, drugim i trzecim, no i ten jest czwartym związkiem, który funkcjonuje. On ma 

jednakowoż inną pozycję, to nie jest związek tylko i wyłącznie powiatów, czy tylko i wyłącznie gmin, czy tylko i 

wyłącznie województw. To jest związek, który właśnie próbuje poprzez to, że zrzeszać ma wszystkie poziomy 

samorządu, ma być takim głosem rzeczywiście doradczym. On już był jednakowoż głos tego stowarzyszenia słyszany 

w komisji wspólnej rządu i samorządu. To jest w fazie rozwoju. Oczywiście, że można zablokować każdą formę 
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demokracji. Państwo nie macie na to wpływu jako Platforma Obywatelska, teraz mówię do tych, którzy pan projekt 

przygotowali...Nie macie na to wpływu, wobec tego to chcecie zlikwidować. No dalibóg. Czym się kierujecie państwo? 

To jest demokracja? Pozwólcie tej demokracji rosnąć, rozwijać się, a potem pan dopiero po owocach oceniać. 

Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowny Panie Radny! Zgadza się, w poprzedniej kadencji zasiadał pan w Związku Województw, w których zasiadali 

marszałkowie z 16 województw o różnych poglądach politycznych.  

W tym stowarzyszeniu, mam wrażenie, że ono zostało po to zawiązane, żeby państwo właśnie nie wychodzili z tych, 

które wam się do pani nie podobają, tylko stworzyli coś swojego własnego. Swojego własnego, bo ja może bym 

poprosiła, żeby został odczytany skład, jakie gminy i które województwa wchodzą w skład tego stowarzyszenia? Bo ja 

bym się z panem radnym zgodziła, gdybym ja tam widziała tą różnorodność, na której się opiera silna demokracja, o 

której pan radny przed chwilą mówił. Tylko trudno jest pan tego dostrzec. I z tym mam ogromny problem panie radny. 

Że gdyby tak było, jak pan przed chwilą powiedział, że zostało powołane kolejne Stowarzyszenie, które ma wzmacniać 

naszą demokrację, które ma pokazywać naszą siłę, które ma nas łączyć, które ma pokazywać naszą różnorodność, 

nasze różne poglądy na sprawy życia codziennego, to ja była skłonna się z panem radnym zgodzić. Ale pan dokładnie 

wie, że tak nie jest, bo dlaczego tam nie ma, nie wiem, województwa pomorskiego? Dlaczego tam nie ma 

województwa zachodniopomorskiego?  

Dlaczego tam nie ma innych województw? Dlaczego tam nie ma miasta stołecznego Warszawa, miasta Łódź dlaczego 

pan nie zaprosił jako były Marszałek Województwa Łódzkiego, żeby do tego stowarzyszenia przystąpiło miasto Łódź.  

No przepraszam, pan, ja mam naprawdę prośbę o to, żebyśmy byli odpowiedzialni i abyśmy mówili, jak wygląda 

rzeczywistość. Państwo rzeczywiście nie wyszli z innych związków, tylko powołali sobie państwo swój, mam takie 

wrażenie, który wam najbardziej odpowiadał. No to przeczytajmy członków tego stowarzyszenia. Przeczytajmy, które 

to są gminy, które to są powiaty i które to są województwa? Bardzo proszę o odczytanie. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę pan dyrektor Juliusz Góraj.  

Juliusz Góraj (dyrektor Kancelarii Sejmiku)  

Dziękuję. Szanowni Państwo!. Lista członków liczy dokładnie 174 pozycje. Więc ja może zacznę od województw 

dobrze? One są ułożone w innej kolejności, ale poza województwem łódzkim.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Może tylko województwa, panie dyrektorze.  

Juliusz Góraj (dyrektor Kancelarii Sejmiku)  

Województwo lubelskie, województwo śląskie, województwo podlaskie, podkarpackie, łódzkie, małopolskie. To są 

województwa zrzeszone w tym stowarzyszeniu.  
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Juliusz Góraj (dyrektor Kancelarii Sejmiku)  

Miasto Tomaszów Lubelski, Miasto Łomża, Miasto Ostrołęka, Miasto Biała Podlaska, Miasto Tomaszów Mazowiecki, 

Masto Stalowa Wola, Miasto Ząbki, Miasto Rypin, Gmina Zakliczyn, Gmina Rąbino, Miasto Wysokie Mazowieckie, 

Gmina Gnojnik, Powiat Przysuski, Gmina Odżywół, Gmina Wieniawa, Gmina Potworów, Gmina Tarna Wartka, Miasto 

Kraśnik, Gmina Halinów, Gmina Zbuczyn, Miasto Sulejówek, Gmina Spytkowice, Gmina Wietrzychowice, Gmina  

Rzepiennik Strzyżewski, Gmina Kamieniec Ząbkowicki, Gmina Borki, Gmina Sokoły, Gmina Korzen, Gmina  Gust, 

Gmina Dębowa Kłoda, Gmina Tokarnia, Gmina Radzymin, Gmina Bielawy, Gmina Raszyn, Gmina Gościno, Gmina 

Pcim, Gmina Ogrodzieniec, Miasto Marki, Powiat Przasnyski, Powiat Leski, Gmina Bulkowo, Gmina Przecław, Gmina 

Górzno, Gmina Żelechów, Gmina Latowicz, Powiat Węgrowski, Gmina Karczew, Gmina Huszlew, Gmina Gołcza, 

Gmina Regimin, Miasto Łaskażew, Gmina Zaręby Koście, Gmina Dzierzgowo, Gmina Łochów, Gmina Nur, Powiat 

Wołomiński, Gmina Wiśniew, Gmina Prańszczyk, Powiat Radomski, Gmina Rzeczniów, Powiat Żyrardowski, Gmina 

Wierzbno, Gmina Wojnicz, Powiat Myszkowski, gmina Jaśliska, gmina Topólka, Powiat, radny Wschowski, gmina 

Nakło na Notecią, Gmina Łubianka, Gmina Słupno, Powiat Rypiński, Gmina Maciejowice, Miasto Otwock, Miasto 

Zielonka, Gmina Ryglice, Gmina Miejsce Piastowe, Miasto Siemianowice Śląskie, Powiat Zawierciański, Powiat 

Żywiecki, Siedlecki,  Gmina Grymboszów,  Gmina Szczekociny, Gmina Staszów, Gmina Jeziora Wielkie, Gmina 

Myślenice, Gmina Nowe Brzesko, Gmina Bobowa, Gmina Dębno, MIasto Zawiercie, Powiat Tarnowski, Powiat 

Podlaski, Gmina Bytoń, Gmina Zakrzew, Powiat Sokołowski, Powiat Białobrzeski, Powiat Ostrowski, Powiat Radzyński, 

Gmina Żabno radna, Miasto Zakopane, Gmina Poświętne, Powiat Lipski, Gmina Olszenica, Powiat Garwoliński, Gmina 

Bobrownik, Gmina Dąbrówwka, Gmina Popów, Gmina Wadowice, Gmina Jeleśnia, Gmina Żabia Wola, Gmina 

Brzozów, Gmina Ciechonowiec, Gmina Jodłowa, Powiat Kolne, Miasto Nowe Miasto nad Pilicą, Gmina Jakubów, 

Gmina Stanisławów, Gmina Piątnica, Gmina Giżycko, Gmina Cegłów, Miasto Zabrze, Gmina Szaflary, Miasto Sokołów 

Podlaski, Gmina Strachówka, Gmina Skrzyszów, Gmina Sędziszów Małopolski, Gmina Brzeska, Gmina Wojkowice, 

Gmina Tarnowiec, Gmina Czyżew, Gmina Chyżne, Powiat Kolbuszowski, Miasto Leżajsk, Powiat Gliwicki, Gmina 

Bochnia, Gmina Moszczenica, Gmina Tarnów, Gmina Jastarnia,  Gmina Bobrowice, Gmina Pniewy, Gmina Żagań, 

Gmina Migosławice, Gmina Borowie, Gmina Siemyśl, Gmina Rymań, Gmina Siennica, Gmina Stryszów, Miasto Opole 

Lubelskie, Gmina Wodnie i Gmina Boguchwała. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Ja się chciałem tylko spytać, bo ja usłyszałem - Gmina Moszczenica, która gmina Moszczenica, bo są dwie w Polsce  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Panie radny bardzo proszę..............  

Pan radny Wojciechowski.  

Juliusz Góraj (dyrektor Kancelarii Sejmiku)  

Szanowni Państwo, to ja może kodem pocztowym 38 321 Urząd Gminy w Moszczenicy ulica. Samorządowa 4 38-321 

Moszczenica.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Wojciechowski.  
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Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Bardzo dziękuję, panie przewodnicząca. Ja tylko dosłownie dwa króciutkie zdania do marszałek Skrzydlewskiej.  

Życie na ziemi byłoby rajem, gdyby człowiek człowieka kochał nawzajem, gdyby nie szukał żadnej korzyści i gdyby 

wyrzekł się nienawiści. Dziękuję  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan radny Grzegorz Schreiber.  

Grzegorz Schreiber (radny SWŁ)  

Pani przewodnicząca, gwoli uzupełnienia wypowiedzi pani marszałek Skrzydlewskiej. Panie marszałek, to żadne...... 

Inaczej, wszystkie samorządy w Polsce mogły przystąpić do tego stowarzyszenia. Każdy, który tylko chciał mogło 

przystąpić. To powoli się rozwija demokracja i powoli przystępowały. Oczywiście jest tego mało i moglibyśmy sobie 

życzyć czy powinno być więcej, ale państwo teraz chcecie zdusić tę cząstkę i spowodować, że przy kolejnej odsłonie 

tego typu widowiska, które się odbędzie w innym województwie, np. już nie będzie łódzkiego wymienionego, bo już 

łódzkie wystąpi. Będzie to kolejny argument do tego, żeby w kolejny samorząd mógł odstąpić od tego stowarzyszenia. 

Tylko chciałem stwierdzić. Nie było żadnego "naszego" stowarzyszenia. To było Stowarzyszenie powołane przez 

samorządy, do którego mogły wszystkie samorządy, niezależnie od barw politycznych, przystąpić. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna Hanna Gill-Piatek.  

Hanna Gill-Piątek (radna SWŁ)  

Ja jednak pozwolę sobie zabrać głos. Szanowny Panie Marszałku! Panie radny Schreiber! Chciałam zwrócić uwagę na 

inną korporację samorządową, która budowała się równolegle do tego związku samorządów, jest to Forum Miasteczek 

Polskich.... Znaczy stowarzyszenie samorządów. Jest to Forum Miasteczek Polskich. Ono budowało się w ciągu 

ostatnich kilku lat i budowało się w odróżnieniu od tej organizacji, z której chcemy wystąpić, w sposób organiczny. I 

tam jest różnorodność i tam są różnego rodzaju miasteczka. Nie chodzi o przyporządkowanie polityczne, nie ma 

jakiegoś przechyłu. Natomiast tutaj ewidentnie nastąpiła taka ..... Ta korporacja niestety wskazuje na taką technikę, 

którą państwo stosowali za swoich rządów, czyli dublowanie instytucji np. konstytucyjnych albo w takich osadzonych 

tradycji, gdzie nie mogliście państwo tych instytucji jakoś zniszczyć, naruszyć lub upolitycznić, tak jak np. Krajowa 

Rada Radiofonii i Telewizji była zdublowana Radą Mediów Narodowych.  

Ewidentnie jakby istnieje takiego tworu, który skupia samorządy jednoznacznie odchylone politycznie, sugeruje, że 

miała być to korporacja samorządowa, która w imieniu wszystkich samorządów, no bo tak by świadczyła nazwa, 

wyraża jakiegoś rodzaju, nie wiem, opinię, czy inicjatywy ma, które no nie byłyby...... Znaczy, byłyby podpisane jako 

transparentne, tak, bo czy pozbawione odcienia politycznego, no bo tak by sugerowała nazwa, a jednak byłyby bardzo 

mocno tą polityką naznaczone. Więc wydaje mi się, że tutaj nie ma co mówić o demokracji. Demokratyczne twory 

rosną organicznie i przy pierwszym spojrzeniu widać, że każdy się może zapisać, ale też różnie się zapisują, a nie ci 

jednej barwy. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Piotr Adamczyk.  
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Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Szanowni Państwo! Mam wrażenie, że tu nastąpiło pewnie pomylenie pojęć. Otóż państwo cały czas zarzucacie, że 

wszystkie te samorządy, które były przed chwilą odczytane, to tylko jedno zabarwienie polityczne, a inne nie było 

dopuszczane. Ale proszę państwa, przecież ja sam naliczyłem tak na szybko patrząc, że w tej liście, która była 

odczytana, to nie wszystkie były samorządy, które były po prawej stronie. Wybory w między czasie były. Musi 

zrozumieć, że to nie ludzie, którzy zarządzają danym samorządem, przystępowali i oni są w tamtym samorządzie, tylko 

samorząd należy do tego stowarzyszenia. Jeśli wyborcy zdecydują podczas wyborów, że zmiana następuje w jakimś 

samorządzie, to ten samorząd dalej w tym stowarzyszeniu jest. Jak dobrze się przyjrzycie. Jak zweryfikujecie, kto 

dzisiaj zarządza tymi 170 samorządami, to się okaże, że pełna gama barw politycznych tam się znajduje. No dalibóg, 

Samorząd Województwa Śląskiego tam jest, który się chyba do tej pory nie wycofał. No jeżeli rządzi tam Prawo 

i Sprawiedliwość, no to myślę, że państwo znajdujecie się w jakiejś innej sytuacji politycznej. Więc nie można w ten 

sposób mówić, że do tego stowarzyszenia przystąpili tylko i wyłącznie włodarze danego samorządu. Nie. Do tego 

stowarzyszenia należą samorządy, a w związku z tym dzisiaj, wycofując się stamtąd, ta argumentacja, która jest tutaj 

poruszana, że to tylko myśmy stworzyli dla siebie i absolutnie nie dopuszczaliśmy nikogo, absolutnie upadła. 

Absolutnie upadła. To już chyba dzisiaj przed chwilą pani marszałek Skrzydlewska obaliła poprzez odczytanie tejże 

listy.  

Także proszę państwa musicie zmienić narrację, dlaczego się wycofujemy z tego..... czy chcecie się wycofać z tego 

tego stowarzyszenia, bo nie tędy jest droga. Chcecie po prostu pewne forum uciąć. Tak jak dzisiaj było na sejmiku 

ucinana dyskusja, tak i to Stowarzyszenie ma być po prostu ucięte. Głos samorządowców ma zaniknąć.Tylko jedyne 

słuszne, na którym absolutnie macie państwo większość, ma prawo wypowiadania się w kwestiach samorządów, 

województw i taka jest prawda. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Proszę państwa, przystępujemy do głosowania. Wyczerpaliśmy zgłoszenia. Kto z państwa jest za 

wystąpieniem województwa łódzkiego ze Stowarzyszenia Związek Samorządów Polski? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. I tak w pełni demokratycznym akcie 17 za, 15 przeciw przy 1 wstrzymującym. Występujemy ze 

Związku Samorządów Polskich. Dziękuję bardzo. Ogłaszam 5 minut przerwy. 

            Uchwała Nr VII/103/24 

 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Proszę państwa, wracamy do procedowania na naszej sesji. 
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Punkt 6 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w szkołach i placówkach prowadzonych przez województwo łódzkie 

za rok szkolnych 2023-2024. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ten dokument, który otrzymaliście też państwo na swoje urządzenia mobilne, został omówiony na Komisji Nauki, 

Kultury i Sportu. Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie? 

Bark zgłoszeń do dyskusji. 

Punkt 7 

Informacje o udzielonej pomocy finansowej z budżetu województwa łódzkiego, spółkom wodnym w 2023. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ten dokument został omówiony na Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Tutaj też mamy do dyspozycji dyrektora departamentu, ale macie państwo oczywiście też dołączony dokument. Nie 

widzę zgłoszeń do dyskusji. 

 

Punkt 8 

Informacja o działalności Zarządu Województwa Łódzkiego w okresie między sesjami oraz informacja o pracach 

Sejmiku Województwa Łódzkiego w okresie między sesjami. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Ta informacja została państwu przekazana przed sesją na urządzenia.  

W tym punkcie nie przewidujemy dyskusji. W takim razie jeżeli macie państwo pytania, to proszę je zgłosić w formie 

pisemnej.  

Punkt 9 

Interpelacje i zapytania. 

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Szanowna Pani Marszałek! Szanowni Państwo! Ja w kwestii pisemnej interpelacji, którą złożyłem i na którą 

otrzymałem odpowiedź. Ale no sami państwo oceńcie, jaka jest wartość merytoryczna tejże odpowiedzi. Otóż złożyłem 

interpelację 14  października. Pominę tutaj podstawy prawne i odczytam resztę. W związku z rosnącymi obawami 

rolników, którzy handlują produktami rolno-spożywczymi na 2 ryneczkach, to jest na ryneczku marszałkowskim przy 

ulicy Piwnej 10 i Drewnowski 75 i na ryneczku wojewódzkim obok centrum handlowego Port Łódź ulica Pabianicka 

245, zwracam się z interpelacją o jednoznaczną deklaracją co do dalszego funkcjonowania tych miejsc w 

niezmienionej formie od 1  stycznia 2025 roku. Do rolników docierają niepokojące informacje, iż te ryneczki zostaną 

zlikwidowane, co spowoduje utratę możliwości ich zarobkowania.  

A wielu mieszkańcom młodzi sprawi dużo problemów z dostępnością do tańszych lokalnych produktów w 100% 

naturalnych. Proszę również o szczegółową informację, jeśli Zarząd Województwa Łódzkiego ma plany dalszego 

funkcjonowania tych ryneczków, ale w zmienionej formule. I teraz przeczytam pani marszałek jednozdaniową 
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odpowiedź, którą otrzymałem. Odpowiadając na pana interpelację z dnia 14  października w sprawie funkcjonowania 

ryneczku marszałkowskiego i wojewódzkiego informuję, że Łódzka Agencja Rozwoju Regionalnego S.A wystąpiła  

o pozwolenie na budowę polegającą na przekształceniu obiektu tymczasowego na obiekt stały. Pytałem o dalsze 

plany, o to, czy kupcy mogą być pewni swoich miejsc pracy, czy mieszkańcy będą mogli kupować produkty rolno-

spożywcze?  

Jednozdaniowa odpowiedź, którą otrzymałem, dotyczy tego, że ŁAR wystąpił o pozwolenie na budowę. 

Prawdopodobnie nie mówimy o ryneczku wojewódzkim, tylko o tym, który się znajduje przy ulicy Drewnowskiej,  

a trudno mi sobie wyobrazić, żeby na parkingu przy centrum handlowym Portu Łódź wystąpić o przekształcenie obiektu 

tymczasowego na obiekt stały, ale odpowiedź dotyczy jednego i drugiego, jak rozumiem, obiektu. I zupełnie nie 

dotyczy pytania, które zadałem. Więc zwracam się jednak z prośbą, by interpelację traktować poważnie. To jest jedna 

prośba, druga, żeby jednak otrzymać jeszcze raz odpowiedź na tą moją interpelację, ale już zgodną z jej duchem,  

z pytaniem, które zostało zadane, a nie zupełnie od czapy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, panie marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowny Panie Radny! W tym jednym zdaniu jest wszystko zawarte, co pan pytał. No przecież, jeżeli czegoś nie 

chce utrzymywać, to w to nie inwestuje. To jest prosta zasada. Nie inwestujemy, jeżeli czegoś nie chcemy.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Radny Michał Król.  

Michał Król  (radny SWŁ) 

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, a przede wszystkim Pani Marszałek, bo do pani marszałek chce 

skierować szereg zapytań dotyczących polityki personalnej. Polityki urzędu, bo to marszałek, jest osobą, która no 

sprawuje tutaj pieczę, jest pracodawcą i także jest tą osobą, która decyduje w sprawie wojewódzkich samorządowych 

jednostek organizacyjnych.  

Zastanawiałem się, czy nie ubrać w formę interpelacji, ale póki co nie chciałbym przesądzać tezy, na razie chciałbym 

podzielić się pewnymi wątpliwościami i wynikającymi stąd pytaniami po to, żeby dopiero z tego wyciągnąć wnioski. Bo 

to, z czym spotykamy się w skali całego kraju, gdzie ta koalicja nazywana przez nas koalicją 13  grudnia, no 

zawłaszcza całe państwo. To, co zrobiono w przypadku, to bezprawie, z którym mieliśmy do czynienia w przypadku 

mediów publicznych, to siłowe przejęcie prokuratury, które pod które ocenił Sąd Najwyższy. Ba, to jak mówimy  

o polityce personalnej w przypadku spółek skarbu państwa, no to egzemplifikacją jest nominat, który po prostu 

przekraczając granice państwa, okazało się, że przemyca narkotyki. Więc my z czymś takim na pewno, z czymś takim 

na pewno szczęśliwie w przypadku województwa łódzkiego nie mamy do czynienia.  

Natomiast, dochodzą słuchy o tym, że doszło do bardzo szerokich zmian kadrowych.  

I ja nie chcę w żadnej mierze odnosić się do kwestii jednostkowych, do kwestii personalnych, bo to mogły decydować 

te osoby, których to dotyczyło, czy chcą, czy nie chcą korzystać z ochrony i odwołania się do sądu pracy. Czy też 

niektórzy, jak nie widzą chęci współpracy, a mają duże kompetencje, to po prostu odchodzą. I wtedy to jest raczej 

strata dla nas niż dla nich. Ale po to, żebyśmy mogli i my, jako radni opozycji, którzy mamy obowiązek wykonywać 

kontrolę i żeby państwo wiedzieli, że my patrzymy, kontrolujemy, ale także żeby państwo sami sobie uświadomili, co 
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robią. Bardzo poproszę o przekazanie i to w długim, w długim okresie czasu, bo zaraz powiem do kiedy, takiej 

informacji. Mianowicie, jaki na dzień dajmy na to połowy tego roku, czyli 1  lipca, był stan zatrudnienia w......., ale za 

chwilę uszczegółowię, w jaki sposób osób..... Na stanowiskach kierowniczych, a jaki on będzie, i tą informację będę 

prosił, no gdzieś tak najprawdopodobniej, no wtedy, kiedy państwo będą w stanie to dać, ale na stan, który dopiero 

będzie. Czyli ja proszę o informację, która nastąpi dajmy na to na początku stycznia. Przyjmijmy moje urodziny, są 10  

stycznia, to przyjmijmy że na dzień 10  stycznia.  

I chciałbym, żeby państwo przedstawili listę stanowisk, stanowisk na w urzędzie marszałkowskim bez nazwisk, bo to 

mnie nie interesuje, ale same stanowiska dyrektorów, zastępców dyrektorów, innych osób sprawujących kierownicze 

stanowiska urzędnicze w rozumieniu ustawy o pracownikach samorządowych i to w każdym departamencie, tak jak 

były one zorganizowane w dniu 1  lipca, ze wskazaniem, czy osoba, która pełniła to stanowisko w dalszym ciągu jest 

zatrudniona w urzędzie marszałkowskim na tym samym stanowisku bądź też zatrudniona na innym stanowisku? Bądź 

znajduje się w okresie wypowiedzenia, No też to rozwiązanie stosunku pracy skutecznie nastąpiło.To nie chodzi, 

mówię o personalia, tylko o to, żebyśmy mieli pewien ogląd, jak duży był to ruch.  

Tak samo prosiłbym, żeby przedstawić w identycznej formie kwestie tych stanowisk, dane dotyczące tych osób mówię 

bez personaliów, które pełniły kierownicze stanowiska urzędnicze w wojewódzkich samorządowych jednostkach 

organizacyjnych, a także stanowiska kierownicze w wojewódzkich samorządowych jednostkach organizacyjnych tam, 

gdzie nie mają one charakteru stanowisk urzędniczych, no np. w spółkach one nie mają przecież takiego charakteru,  

a spółki z udziałem województwa samorządowego takimi wojewódzkimi samorządowymi jednostkami organizacyjnymi 

w rozumieniu ustawy o samorządzie województwa, są. I  

jaka jest moja intencja, tak, żeby było łatwiej podać mi te dane, łatwiej wykonać tą prośbę.  

Mianowicie, mamy sytuację, kiedy ustawa o pracownikach samorządowych w swojej teorii, w swoich założeniach 

tworzy, miała tworzyć pewien taki korpus cywill serwis, gdzieś gdzie na tych stanowiskach politycznych, które pełnią 

osoby wchodzące w skład zarządu województwa, a to jest wysoko kwalifikowana kadra wykonawcza.  

I bardzo źle by się działo, gdyby się nagle okazało, że tutaj doszło do jakiegoś tsunami, gdzie większość tych ludzi 

odeszło.  

W taki czy inny sposób. Wręcz ja mówię, to są jakieś pogłoski o tym, że gdzieś się wywiera jakąś presję. Ja powiem 

tak, no każdy pracodawca może zaproponować pracownikowi rozstanie się na podstawie porozumienia stron. Jak ktoś 

później z tego nie skorzysta, to pracodawca może odpowiednich ruchów dokonywać, ale też nie powinno to być tak, że 

po prostu się wymiata praktycznie wszystkich.  

Bo w skali kraju to jak mówimy o tych problemach i to są poważne negocjacje prasowe, że prawdopodobnie duża 

część błędów związana z decyzjami w trakcie powodzi wynikała z tego, że po prostu wcześniej dokonano bardzo 

radykalnych czystek Wodach Polskich.  

Nie chciałbym, żebyśmy mieli.......Żebyśmy my spojrzeli i pani spojrzeli, czy nie jest tak, że po prostu w pewnym 

momencie.... Bo jest coś takiego, jak się zarządza, wiem, o czym mówię i pani marszałek te też wie, że jak się 

zarządza jest też pamięć instytucji. Jak się po prostu przesadzi, to po prostu będzie źle. Ja dlatego też bym prosił, żeby 

później te dane usystematyzować. Właśnie, żeby pokazać, jaki procent z tych stanowisk to właśnie na poziomie 

dyrektorów departamentów, na poziomie zastępców, dyrektorów innych, jaki procent został, jaki procent tutaj odszedł. 

To nam pokaże, bo ja nie chcę mówić o Iksińskim, o Nowaku. Czy dobrze się, że się go zwalnia? Czy źle? Ale jeżeli 

nagle się okaże, że dajmy na to ponad połowę, rzucimy 60% 70%, to coś będzie nie tak i prosiłbym, żeby wskazać też, 
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jak to się ma w stosunku do poszczególnych członków zarządu, o odpowiedzialności poszczególnych członków 

zarządu, bo też gdzieś tam niektórzy odnoszą wrażenie, że przy podległości pod jednych członków zarządu te czystki, 

wręcz jak niektórzy radna nazywają, bo ja tej tezy nie stawiam, bo na razie tylko pytam, ale są jakoś znacznie większe, 

a w innym miejscu one są znacznie mniejsze. To dlaczego w jednym miejscu aż tak się ludzi zwalnia, a w drugim nie? 

Są opowieści o jakiś desantach z Urzędu Miasta Łodzi? No tu mamy sytuację taką, że zgodnie z ustawą o 

pracownikach samorządowych mamy kwestię tzw otwartego naboru. Ale jest przepis art. 22, który mówi o tej 

możliwości przeniesienia. Tylko jako łodzianin, to się zaczynam wtedy bać, czy to nie wpłynie bardzo negatywnie na 

funkcjonowanie wspólnoty samorządowej Łodzi, jak my wszystkich dobrych, dobrych urzędników po prostu 

wyciągniemy z Urzędu Miasta Łodzi. I apelowałbym o przedstawienie tego obrazu. Po to, żebyśmy wiedzieli, czy mamy 

do czynienia z czymś, co no trzeba uszanować i wygraliście wybory, to macie prawo ustawić sobie w dużej mierze 

kadry. Tak wygrali, wygrali w tym znaczeniu, że owszem, największy klub tutaj na tej sali niestety nie jest nawet w 

prezydium obecny itd. w komisjach, ale mają ten jeden głos więcej. No i taką quazi sejmomokraturę jak niedawno prof. 

Dudek opisywał to, co się dzieje w skali Polski, tutaj w mniejszym, w mniejszym trochę wymiarze jest to uprawiane, ale 

mam nadzieję, że trochę łagodzone przez tą łódzką lokalność.  

Ale rozumiemy to prawo, tylko to nie jest tak, że tak jak to premier Tusk i ta lewicowo liberalna większość w skali kraju 

to czyni, żeby można było to tworzyć wg leninowskich koncepcji. To powiedzenie Lenina - "kadry są wszystkim". Nie 

pamiętajmy o tym, że tego urzędu będzie dłużej i po nas, jak myśmy rządzili i po was, i jeszcze przyjdą następni, więc 

nie możemy po prostu przesadzić. Ja nie wiem, czy to ma miejsce, czy nie, więc na razie to nie jest zarzut, ale to jest 

po prostu prośba o rzetelne przedstawienie tych informacji. Z jeszcze jedną informacją, bo czasami chyba ponosimy 

niepotrzebne dodatkowe koszty. Jakby na siłę chcąc kogoś wygonić, przyjmuje się, no jest taka prawna możliwość, 

komuś przysługuje np. trzymiesięczny okres wypowiedzenia, daje mu się jednomiesięczny plus odszkodowanie. Okej z 

punktu widzenia pracownika można tak zrobić. Dochodzą do tego odprawy, dochodzi do tego także czasami 

zwolnienie ze świadczenia pracy po to, żeby ktoś już wcześniej nie był. Tylko my jako.... Tak teraz oszczędzaliście 

100  000 w skali roku, nawet nie 95  000 w skali roku w kontekście 1 ze stowarzyszeń samorządowych, w którym 

uczestniczymy i uzasadniliście nasze wystąpienie, a tutaj mamy sytuację taką, że 2  × ktoś przychodzi nowy, a ktoś no 

mógłby np. jeszcze przez te 3 miesiące do końca świadczyć pracę, ale już jego się zwolniło dało mu to 

odszkodowanie. I już jest ktoś nowy. Poprosiłbym o wyliczenie tych kosztów. Tak więc na razie tylko tyle. To nie jest 

kwestia, że to będzie bardzo szybko i że chcielibyśmy już jakiś bardzo twardych ocen dokonywać, ale na ten koniec 

stycznia, po tym, jak te pół roku, że tak powiem, będzie można ocenić, co zostało zrobione.  

Poprosiłbym, żeby właśnie to porównanie te dane tak, jak ja o nie poprosiłem - 1 lipca do 10  stycznia, żeby 

przedstawić, a mówię o tym już teraz, żeby po prostu, bo to też no może pomoże wyobraźni co do tego, jak pewne 

rzeczy się czyni. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Bardzo proszę, pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Chciałabym, tylko panie radny doprecyzować, żebyśmy dali panu taką informację, która pana będzie 

satysfakcjonować. Ja wiem, że pan jest bardzo wymagający w tych kwestiach lubi pan mieć analizę porównawczą. 

Chciałbym się dopytać, to może najlepiej zrobię taką analizę porównawczą kadencji do kadencji, pół roku do pół roku. 

Jak to się zmieniało? Wtedy będziemy widzieli te różnice, jakie były i w jakich kwestiach one miały miejsca, bo wtedy 

pani wiadomo, do czego się odnosimy, bo tak to trudno jest się do czegoś odnosić, jak nie wiemy, jak było wcześniej. 
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Chciałabym jeszcze dopytać, czy pan również pan dołączyć ilość osób, które od 12  czerwca nagle zachorowało i 

przebywają na zwolnieniach lekarskich? I jak mam traktować pracowników, którzy tutaj pracowali do 2018 roku i teraz 

pracują znów? To traktuje jako nowych czy jako starych?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pan radny Ciesielski.  

Janusz Ciesielski (radny SWŁ)  

Tak. Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni! Ja trochę z innej beczki. Chciałem zapytać o drogę z S12 

projektowaną, węzeł Kozenin, Łódź-Rzgów. Rozpoczęły się konsultacje w poszczególnych gminach i mam pytanie, 

jako pierwsze do zarządu województwa. Czy takie konsultacje, jakieś rozmowy też są między generalną dyrekcją, 

projektantami a zarządem województwa czy też z zarządem dróg wojewódzkich, gdyż na tych konsultacjach 

dowiedziałem się, że najważniejszy węzeł w naszej okolicy, w powiecie opoczyńskim, który miał wcześniej wg 

koncepcji 2003 roku, drogi S74, wtedy nazwanej tu przez w planach wojewódzkich, obsługiwać wszystkie zakłady duże 

ceramiczne kopalnie. No tych z tych zakładów ceramicznych, jak państwo wiecie Opoczno słynie, z różnego rodzaju 

zakładów wytwórców płytek. Ceramika Paradyż, Ceramika, Opoczno i mniejsze zakłady, które istnieją. Owczary - 

największy polski producent cegły, która jest rozwożona po całej Polsce, a także kopalnie piasku, największe w 

Europie wschodniej, czyli Syski, Grudzeń Las, Biała Góra. Okazuje się, że z węzła w Kozyninie nie będą mogły 

korzystać, gdyż ten węzeł, z informacji uzyskanej na spotkaniu protokołowanym od Generalnej Dyrekcji Dróg 

Krajowych, tam byli obecni przedstawiciele i projektanta z Gdańska jakaś firma, poinformowali, że ten węzeł będzie 

tylko i wyłącznie dla obsługi S12 i S74, bez możliwości wjazdu z obecnej krajowej DK 12 w miejscowości Kozenin, 

między Kozeninem a Jaworem, na granicy gmin Mniszków i Sławno.  

I to no mocno zaniepokoiło wszystkich myślę uczestników, była to nowość jakaś, no, bo komu ta droga będzie służyć? 

I z informacji uzyskanej na tym spotkaniu dowiedziałem się, nie tylko ja, bo wszyscy uczestnicy, że byłaby możliwość 

wjazdu na tym węźle, gdyby droga obecna krajowa DK 12 stała się drogą wojewódzką. Rodzi się pytanie, stąd moje e 

tu dzisiaj zabranie głosu w tej sprawie czy zarząd województwa, będzie zainteresowany tym, żeby droga obecna 

krajowa, a ona stanie się drogą lokalną łączącą się z drogami wojewódzkimi 713 i 726 w Opocznie samym, mogłaby 

się stać drogą wojewódzką, o co byśmy wnioskowali. Bo wtedy ten węzeł obsługiwałby..... ja nie będę tu wymieniał 

zakładów bardzo wielu, które obciążają jednak ruch, na teren całego kraju wyjeżdżają z tych zakładów towary 

przetworzone lub nieprzetworzone.  

I to jest moje pytanie, a zarazem wniosek o to, żeby ten węzeł, żebyście państwo zadziałali z pan ministrem 

infrastruktury i tak dalej wszystkimi, którzy za to odpowiadają, żeby ten węzeł obsługiwał też lokalne i nie tylko lokalne, 

regionalne zakłady, które tam się znajdują. Bo w przeciwnym razie tak okaże się, że ta droga tak naprawdę to komu 

będzie służyć? Nie wiem. Jechać z Kielc do Łodzi czy z Łodzi do Kielc, a mieszkańcy czy zakłady, które u nas tam 

funkcjonują i się rozwijają według nas no powinny też móc korzystać z tych dróg, a szczególnie z tego węzła. Bo jakby 

da możliwość rozjazdu na 4 strony Polski. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Króciutkie tylko pytanie. Chyba 2 czy 3 sesje temu rozmawialiśmy o, a właściwie podjęliśmy decyzję, zlikwidowaliśmy 

oddział chirurgii dziecięcej w Bełchatowie. Ja wtedy zadałam pytania, miałam otrzymać odpowiedź. Później 
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otrzymałam odpowiedź od pana marszałka, że dostanę, ale jak będą informacje. Teraz już mamy 29  października. 

Myślę, że to było w lipcu. Do tej pory nie mam odpowiedzi na moje zapytania. Przypominam się panie marszałku i 

chciałabym tę odpowiedź uzyskać, bo nie wszystkie pytania, które wtedy zadawałam, były pytaniami związanymi z tym, 

co odpowie Narodowy Fundusz Zdrowia. Więc jakby pan marszałek był tak uprzejmy i zorientował się, co się dzieje z 

tymi zapytaniami. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy pan marszałek życzy sobie teraz w odpowiedzi? Bardzo proszę.  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Tak, dziękuję bardzo. Z tego, co wiem, trzeba rzeczowo też odpowiadać. Pamiętajmy, że nie zlikwidowaliśmy, bo ten 

oddział nie funkcjonował. I to pani doskonale wie. Natomiast z tego, co wiem, udzieliliśmy pani odpowiedzi. Jeśli 

wymaga ona doprecyzowania....Tak, no sama pani powiedziała, że otrzymała pani odpowiedź. Z tego, co wiem 

chodziło o dane związane z Narodowym Funduszem Zdrowia. Bo o to pani pytała, dlaczego Narodowy Fundusz 

Zdrowia nie zakontraktował wtedy, jeśli dobrze mnie pamięć nie myli. Ale sprawdzę to i obiecuję pani solennie, że te 

dane jeśli NFZ...... Bo pani pytała, dlaczego NFZ nie zakontraktował? I takie pismo pamiętam, że podpisywałem. Do 

NFZ-u wystąpiliśmy o przekazanie tych danych i odpowiedź pani dyrektor otrzymaliśmy z NFZ- u czy nie?  

Piotr Wojtysiak (Wicemarszałek Województwa Łódzkiego)  

Rzeczywiście jeśli pani czuje się nie usatysfakcjonowana z tej odpowiedzi, to sprawdzę jeszcze raz. Ale pamiętajmy o 

tym, żebyśmy tak nie zakładali, bo może pani wprowadzać opinię publiczną w błąd. Ten oddział nie funkcjonował. Jak 

przejmowaliśmy władzę w zarządzie, ten oddział nie funkcjonował przez chyba ponad rok.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pan radny, przewodniczący Piotr Bors.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni! Ja doprawdy jestem bardzo wzruszony tym, jak mój 

kolega samorządowy radny Michał Król dba o pani instytucji. I przyznam szczerze, że drogi Michale nie byliśmy w 

tamtej kadencji radnymi, mieliśmy przerwę. I myślę, że ja ci postaram się tobie i sobie pomóc pani w tych analizach. 

Możemy je dokonać razem. Mam taką prośbę do pani marszałek, gdyby w tym, o co prosił pan radny Król, jeśli chodzi 

o tych urzędników, których pani tutaj zastała na kierowniczych stanowiskach, gdyby pani marszałek była uprzejma 

wpisać pani datę ich powołania na to stanowisko, to będe bardzo wdzięczny i myślę, że z panem radnym Królem tej 

analizy dokonamy. I gdyby pani również mogła w tej tabeli umieścić urzędników, którzy przed nimi tę funkcję pełnili i 

datę ich odwołania ze stanowiska.  

Oczywiście bez personaliów. To będę bardzo wdzięczny i myślę, że te dane nam pozwolą na dokonanie z panem 

radnym Królem stosownej analizy co do pamięci instytucjonalnej. Bardzo dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę radny Król.  

Michał Król  (radny SWŁ) 

Jak najbardziej przyjmuję tę deklarację i chętnie wspólnie z kolegą radnym usiądę nad tymi danymi. Dziękuję.  
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Punkt 10 

Wolne wnioski 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos? Proszę radny Piotr Adamczyk.  

Piotr Adamczyk (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowny Zarządzie, Szanowni Państwo Radni! Ja w ramach Wolnych 

wniosków chciałbym się zwrócić z takim wnioskiem, apelem, o to, żeby pani przewodnicząca rozważyła rezygnację ze 

swojego stanowiska. Otóż dzisiejszy dzień, dzisiejsza sesja myślę, że przepełniły pewną czarę goryczy, pewien 

sposób niekompetencji i prowadzenia dzisiejszych obrad. Myślę, że daliśmy pani dość dużo czasu, by pani nauczyła 

się, w jaki sposób prawidłowo powinno się obiektywnie prowadzić sesję sejmiku województwa. Jakie zwyczaje tutaj 

pod tym względem też panowały. Myślę, żre szkoda się męczyć, pani przewodnicząca. Dłużej myślę, że nie ma sensu. 

Swoim prowadzeniem, sposobem prowadzenia sejmiku zaognia pani bardzo często dyskusję podczas procedowania 

jakiś punktów. Pani rola jest taka rolą, która powinna prowadzić do konsensusu, do rozwiązania problemu. Niestety 

sposób, w jaki prowadzi pani dany punkt czy dany sejmik sprawia, że jedna strona jest faworyzowana, druga strona 

sali jest próba wdeptania w ziemię. Myślę, ze to jest czas, aby skończyć te pani męki, szarpaninę. Może warto 

zrezygnować, o co serdecznie apeluję. Tym bardziej, ze podczas wcześniejszych sesji dochodziło do 

kompromitujących w naszej ocenie, w mojej ocenie, sytuacji, kiedy komentowała pani ubiór jednej z radnych. Dowolnie 

dość traktowała pani regulamin sejmiku. Obrażała radnych. Myślę, że te powody są wystarczające, żeby podjąć taka 

decyzję, odważną niewątpliwie i zrezygnować z zajmowanego stanowiska, uznając, że po prostu, że nie wszystkie 

stanowiska są dla każdego. Jeśli pani wsłucha się we wcześniejsze sejmiki, odsłucha może te sejmiku, to zobaczy 

pani z zewnątrz swoja postawę. Mam nadzieję, że dojdzie pani do podobnego wniosku i dokona pani tej odważnej 

decyzji, ponieważ nasz samorząd nie stać na to, aby dalej kompromitować go w oczach mieszkańców, a i na forum 

szerszym z pewnością również. Dlatego też zwracam się z takim apelem, aby pani zadeklarowała może dzisiaj, może 

po dzisiejszej sesji, aby pani powiedziała kończymy te męczarnię. Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo panie radny. Jedno zdanie tutaj było prawdziwe. To, co było, to już naprawdę było. Także radzę się 

przyzwyczaić. Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa radnych chciałby jeszcze zabrać głos w Wolnych wnioskach?. 

Proszę bardzo radny Adam Nowak.  

Adam Nowak (radny SWŁ)  

Krótko. Przyjmujemy. Wysłuchaliśmy tego zdania pana radnego, tez członka zarządu, wicemarszałka poprzedniej 

kadencji, pana radnego Adamczyka. Natomiast dla pomysłu złożonego przez pana radnego, o ile mi wiadomo nie ma 

tej większości ani tej politycznej w obecnym sejmiku. Natomiast merytorycznie pani przewodnicząca z zadań 

stawianych przed przewodniczącą, przewodniczącym sejmiku się wywiązuje wiec to już jest decyzja państwa 

polityczna. natomiast ja mogę powiedzieć w imieniu Klubu PSL-PL 2050, że nie znajduje on naszego zrozumienia i 

podtrzymujemy wyrażone na pierwszej sesji poparcie dla pani przewodniczącej.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuje bardzo. Pani radna Magdalena Spólnicka. Pani przewodnicząca.  
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Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Ja właściwie w tej samej sprawie chciałbym zabrać głos i powiedzieć kilka słów w imieniu naszego klubu Koalicji 

Obywatelskej. Szanowny Panie Radny! Ja i myślę wszyscy w klubie rozumiemy, że państwo mają zastrzeżenia co do 

sposobu prowadzenia obrad przez panią przewodniczącą Małgorzatę Grabarczyk. Natomiast proszę mi wierzyć jest 

dość trudno zapanować nad państwa niestosownym zachowaniem na obradach zarówno komisji jak i sesji, ponieważ 

państwo zabieracie głos, kiedy macie ochotę, wchodzicie w dyskusje personalne wtedy, kiedy nie macie udzielonego 

głosu. To bardzo mocno destabilizuje pracę rady i pani przewodnicząca jest zmuszona reagować w sytuacjach, w 

których państwo powinniście wiedzieć, jak się zachować, a pomimo tego nie robicie w taki sposób, w jaki zachowywać 

się powinniście. To jest oczywiście pana subiektywna ocena, która kompletnie nie ma odzwierciedlenia w 

rzeczywistości. Ja uważam, że ten wniosek jest szalenie niestosowny......Właśnie o tym mówię. Obie panie radne 

przodujecie w tym zachowaniu, także proszę posypać głowę popiołem, proszę poszukać najpierw winy w swoich 

szeregach, proszę postarać się ułożyć tę współprace pomiędzy prezydium,zarządem a waszym klubem w taki sposób, 

w jaki oczekują też wasi wyborcy. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan przewodniczący Piotr Bors.  

Piotr Bors (radny SWŁ)  

Wiecie państwo, oczywiście macie prawo do wszystkich apeli i wniosków. Możemy sobie do siebie apelować o różne 

rzeczy. Natomiast ja myślę, że tę naszą współpracę fajnie by było dla dobra wszystkich ubrali w te ramy, o których 

mówi regulamin. Macie państwo zastrzeżenia do pani przewodniczącej, w mojej ocenie one nie w pełni polegają na 

kwestiach merytorycznych. Taka już jest rola przewodniczącego, że oczywiście on łączy i reprezentuje wszystkich 

radnych. Ale jest wybierany przez większość i proszę, żebyście się odwołali do tych momentów, kiedy mieliście swoją 

panią przewodniczącą. Natomiast chcę też bardzo jasno powiedzieć, że to działa w dwie strony. Z tego też miejsca 

zwracam czasem uwagę i państwo się denerwujecie. Ale to nie jest.....Bo często też mówię pani przewodniczącej o 

drugiej stronie....Myślę też, że takim momentem, żeby nam się dobrze współpracowało, pani przewodnicząca, jest 

zrobienie szkolenia z tego, jak te ramy powinny funkcjonować. Bo mylimy fazę pytań z fazą dyskusji, z fazą 

wypowiadania własnych poglądów. Więc to nie jest tak, że winna jest jedna strona. A ja jeszcze raz mówię, że w mojej 

ocenie podtrzymuję to votum zaufania, które dla pani przewodniczącej wyraziliśmy w głosowaniu. Ale może znajdźmy 

taki sposób współpracy oparty na regulaminie, który pozwoli nam spokojniej współpracować każdej ze stron. Że jak 

sobie zwracamy uwagę, to to jest oparte na regulaminie i na przepisach, na tym, jak tę sesję sobie wyobrażali ci, którzy 

ten statut przyjęli. To będzie po prostu łatwiejsze. Nie będziemy się na siebie obrażać i denerwować. Jak ktoś mówi - 

teraz to nie jest pora na to, to nie mówi tego państwu dlatego, że państwa nie lubi, czy chce państwu zamknąć usta, 

tylko pop prostu zacznijmy działać zgodnie ze statutem województwa. To tyle.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Pani Marszałek Joanna Skrzydlewska?  

Pani radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Zgadzam się z wypowiedzią pana wiceprzewodniczącego Borsa. Tylko kieruję to również w państwa stronę. Dlatego 

że, jak na razie to wielokrotnie okazało się, że pani przewodnicząca albo nie zna regulaminu, albo łamie ten regulamin 

i jeszcze do tego nie zna statutu. To tyle. Dalej, pani wiceprzewodnicząca, trzeba wysłuchać dokładnie, o co chodzi, 



44 
 

żeby wiedzieć jak odpowiedzieć. Jeżeli pani mówi o jakimś wniosku, a tutaj żadnych wniosków nie było, to widać, że 

pani nie słuchała, co mówił przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwość. To tylko taka mała dygresja. Szanowni 

państwo, ja tylko przytoczę jeden przykład, kiedy to pani przewodnicząca......i tylko tyle, twierdziła, że nie ma ad 

vocem. Proszę sobie poczytać. Jest ad vocem. A pani twierdziła, nie państwo nie możecie odpowiadać ad vocem. I to 

były pani słowa i tyle. I teraz też pani dziś twierdzi - proszę mówić na temat. No sorry, to nie pani decyduje, co to 

znaczy mówić na temat. Takich możliwości pani nie ma. Pani przewodnicząca, pani tylko organizuje pracę tej izby, 

tego samorządu. Nie jest pani od oceny. A pani jakoś zapomina o tym i się pani wydaje, że nagle skoro pani jest 

przewodniczącą, to będzie tu dyktować warunki wszystkim. Owszem jest pani przewodniczącą i tylko od tego, że pani 

decyduje o tym, kiedy są posiedzenia, kiedy się kończą, kiedy są przerwy. Ale radny ma za zadanie podejmować 

tematy i przekazywać te wszystkie wątpliwości, które mają mieszkańcy województwa łódzkiego, jego wyborcy. I tyle. I 

dzisiaj my składamy tylko apel, a państwo już podnosicie wielkie larum i zaczynacie bronić pani przewodniczącej. 

Dziękuję bardzo.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna, po raz kolejny pani pokazała, że nie rozumie pani, do czego jest przewodnicząca. I, że nie zna pani 

regulaminu i statutu po raz kolejny na dzisiejszej sesji. Bardzo proszę pani radna Magdalena Spólnicka.  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Pani radna, ponieważ zostałam wywołana, to skoro pani twierdzi, że to nie był wniosek, a my jesteśmy w punkcie 

Wolne wnioski, to co pan radny Adamczyk w Wolnych wnioskach. To nie był wniosek. A apel? Jesteśmy w punkcie 

apele?  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Jesteśmy w punkcie Wolne wnioski.  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Szanowni państwo, szanujcie siebie, szanujcie swoich wyborców....  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pani radna, właśnie o tym mówiła radna Spólnicka....  

Magdalena Spólnicka (radna SWŁ)  

Szanowna pani, pani najwyraźniej nie rozumie swojej roli tutaj na sesji, bo ona się nieco różni być może od.......Dam 

spokój, nie będę nawiązywać do przeszłości. Jeszcze raz zaapeluję do państwa. Szanujcie siebie i szanujcie kolegów 

z Rady. Dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radna Ewa Wendrowska.  

Ewa Wendrowska (radna SWŁ)  

Proszę pani przewodnicząca poczytać, jakie tematy mogą być przedstawiane w punkcie wolne wnioski. Czym innym 

jest formalny wniosek, a czym innym jest punkt Wolne wnioski. I proszę sobie poczytać tak, a wtedy będzie mówiła, 

pani, ja rozumiem, jak sprawować rolę radnej Sejmiku Województwa Łódzkiego czy nie. Bo jak na razie wychodzi na 

to, że to pani nie słucha tego, co mówią inni i później się wypowiada na ten temat. Dziękuję bardzo.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Pan radny Maciej Sulgan. Pan przewodniczący.  

Maciej Sulgan (radny SWŁ)  

Dziękuję pani przewodnicząca. Ja tak się przysłuchuję tej dyskusji i się zastanawiam, bo państwo chyba nie wiedzą  

i nie znają takiej zasady, że jak chcecie zmieniać świat, to zacznijcie od siebie. Widzę, że najlepiej wam wychodzi 

pouczanie, mówienie, kto ma poczytać, co ma poczytać, jakie regulaminy. Panią przewodniczącą dzisiaj już obraził 

pan Król, składając swój bezpodstawny wniosek , mimo że pan Król jest chyba ............  

Maciej Sulgan (radny SWŁ)  

Nie pamiętacie, jaki wniosek złożył, no proszę sobie przypomnieć w takim razie. A podstawny był. W ogóle niezgodne 

z prawem radny i z regulaminem. Takich wniosków się nie składa. Dziwię się, że taki doświadczony samorządowiec, 

doświadczone przecież prawnik składa taki wniosek. Teraz rozumiem, że to było wystąpienie następnego tutaj 

samorządowca poza trybem, bez trybu. Natomiast, szanowni państwo, nikt wam tutaj nie dał prawa do pouczania nas, 

i się na to nie godzimy i nie będziemy godzić i sobie tego nie życzymy. I takich apeli sobie też nie życzymy. Bo skoro 

uważacie, że to jest fajne i dla fun`u będziecie składać takie wnioski, żeby było wam......., bo was to może bawi, bo 

wielokrotnie się tu dobrze bawiliście w tych ławach, to niestety to nie jest przejaw dobrej zabawy, tylko braku kultury, 

żeby była jasność.  

I wasz dzisiejszy apel też w ogóle jest........ Proszę się zastanowić nad swoimi apelami. I to jest mój apel do państwa, 

żebyście się naprawdę mocno zastanowili, bo jesteście hipokrytami. To, co tutaj, to, co tutaj dzisiaj wygadywaliście z 

tej mównicy, przepraszam, to przechodziło już ludzkie pojęcie. Ja się miałem nie odzywać, ale w końcu granice 

przyzwoitości przekroczyliście, niestety. To wszystko, co chciałem powiedzieć, dziękuję.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Michał Król.  

Michał Król (radny SWŁ)  

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, a przede wszystkim Pan Przewodniczący rządzącego klubu Koalicji 

Obywatelskiej! No niestety, pan przekroczył wszelkie granice, rzeczywiście.  

Bo pan się po prostu myli z rzeczywistością. I o, co pan pani Pan Radny przedstawia, to jest po prostu sposób 

bolszewickiego myślenia. Bo narzucacie, próbujecie narzucać cenzurę, a jak ktoś się z tym nie zgadza, to ich po prostu 

obrażacie i chcecie pozbawić jakby wszelkiej możliwości działania.  

I zarzucanie komukolwiek braku kultury, to trzeba za tym mieć jakieś argumenty. Ja sobie nie przypominam, żebym 

dzisiaj kogokolwiek obrażał, w szczególności panią przewodniczącą i nigdy to nie było moim zamiarem, a jeżeliby w 

jakiś sposób to dotknęło panią przewodniczącą.... Zresztą to jak najbardziej przepraszam. Bo moja krytyczna ocena 

zachowania pani przewodniczącej, a każdy z nas, kto cokolwiek robi, nigdy wszystkiego idealnie nie robi, nie polega 

na tym, żebym kiedykolwiek chciał jej godności jako koleżanki radnej, pani przewodniczącej, kobiety przede wszystkim 

żebym chciał uchybiać. Więc ja sobie, panie radny wypraszam tego typu wycieczki w stosunku do mnie.  

Bo to jest poniżej pewnego poziomu i ja do czegoś takiego nie będę schodził, ale jak przewodniczący rządzącego 

klubu, to to jest naprawdę bardzo smutne. I na razie tylko tyle.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Radny Waldemar Wojciechowski.  

Waldemar Wojciechowski (radny SWŁ)  

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowny Zarządzie, Szanowne Koleżanki i Koledzy Radni! Panie Przewodniczący 

Macieju! Ja również nie przypominam sobie, abym dziś kogokolwiek obraził, a jeżeli panu chce uczyć mnie kultury, to 

najpierw się jej pan sam nauczy. Na tej sali myśmy już byli, was nie było, ja nie przypominam sobie przez tamtą 

kadencję, aby tak wyglądały sesje rady województwa łódzkiego. Przecież mieliście dość znaczący klub Koalicji 

Obywatelskiej? Myśmy się spierali, ale oni rzeczywiście byli kulturalni, czego nie można powiedzieć o was.  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Buteleczka się panu przewróciła. Niech się pan tak nie denerwuje? Bardzo proszę pani radna Beata Dróżdż.  

Beata Dróżdż (radna SWŁ)  

Bardzo dziękuję, pani przewodnicząca. Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo! Ja pozwolę sobie tutaj na trochę 

wspomnień z naszych sesji i  

i w pełni przychylam się do wniosku pana radnego Adamczyka o apel, aby pani rozważyła ustąpienie z funkcji 

przewodniczącej. Tak honorowo zrezygnowała z pełnienia tej funkcji i zaniechała lekceważącego i poniżającego 

traktowania radnych sejmiku, szczególnie radnych Prawa i Sprawiedliwości. Szanowna Pani, Szanowni Państwo! 

Przewodniczący sejmiku ma zadania wyraźnie określone w przepisach ustawy o samorządzie wojewódzkim, a każdą 

aktywność radnych należy docenić. Należy docenić zaangażowanie w sprawy publiczne, należy docenić zarówno 

zaangażowanie w te sprawy publiczne, jak i w sprawy lokalne. My jesteśmy tutaj przedstawicielami wyborców, 

mieszkańców naszego województwa, którzy zarówno od państwa, ale też od nas wszystkich, oczekują określonych 

działań, składania określonych wniosków, pytań czy interwencji.  

Rola radnych w samorządzie nie sprowadza się tylko do brania niemego udziału w sesji i głosowania. Mają oni prawo  

i powinni zabierać głos w czasie sesji, kiedy chcą się wypowiedzieć w ważnych dla nich sprawach, mają prawo 

wyrażać opinie i dyskutować. Należy zaznaczyć, że żaden z dotychczasowych przewodniczących sejmiku nigdy do tej 

pory nie pozwolił sobie na obrażanie radnego, o czym pisały media lokalne województwa łódzkiego, pisali dziennikarze 

związani z województwem łódzkim. Na jednej z sesji, to chyba była czwarta sesja rady sejmiku w Łodzi, rady naszej,  

naruszyła pani dobra osobiste moje poprzez negatywne zachowanie, negatywne prowadzenie debaty publicznej, 

negatywne komentarze wobec mojej osoby - typu ubrała się pani w idiotyczny sposób, prowokujący, głupi sposób 

można to odsłuchać. To jest cytowane w protokole, ale też jest w wielu artykułach cytowane. A tu właśnie pani  

i państwa ugrupowanie polityczne najwięcej mówi o wolności wypowiedzi. A wolnością wypowiedzi również są nadruki 

na koszulkach jak pani dobrze wiecie o tym. To Koalicja Obywatelska podnosiła wielokrotnie i podnosi nadal  

o wolności słowa o demokracji, a prawem i jedną z ról opozycji jest prowokowanie dyskusji w sposób przemyślany. 

Kluczową rolą przewodniczącej sejmiku jest nie dać się sprowokować. Czego chyba nie rozumie pani od pierwszej 

sesji tego sejmiku.  

Choć nie zawsze przecież debaty są łatwe, prawda, i przyjemne. To udział w nich jest nieodłącznym elementem 

sprawowania funkcji radnego, a osoby pełniące funkcje publiczne powinny wykazać się opanowaniem i kulturą 

osobistą. Dlatego popieram wniosek i apeluję jako ja, radna Beata Dróżdż apeluję o honorową rezygnację pani 

Małgorzaty Grabarczyk z funkcji przewodniczącej sejmiku. Dziękuję.  
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Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

A jednak wniosek, jak się okazało na koniec. Pani marszałek Joanna Skrzydlewska.  

Joanna Skrzydlewska (Marszałek Województwa Łódzkiego)  

Szanowni państwo, przysłuchuje się tej dyskusji, powiem szczerze, że mam taki wewnętrzny niesmak. Dlatego że z 

jednej strony chyba każdy z nas, kto został wybrany w wyborach i sprawuje tutaj mandat radnego, dokładnie wie, jakie 

po jego stronie leżą obowiązki, do czego się zobowiązał przed swoimi wyborcami i też sam dlaczego chciał tutaj 

kandydować, jaką rolę chciał tutaj odgrywać. Ja się z państwem zgadzam, że mandaty radnych są równe. Nie ma 

radnego ważniejszego, radnego mniej ważnego, bo każdy z państwa uzyskał ten mandat poprzez poparcie, które 

dostał od swoich wyborców. I zgadzam się z państwem również w kwestii tej, że naszą rolą nie jest ocenianie i 

pouczania. Tu się zgadzam, ani jeden radny nie powinien oceniać i pouczać drugiego radnego. Ani Marszałek 

Województwa Łódzkiego, który również pełni mandat radny Sejmiku Województwa Łódzkiego, nie powinien oceniać i 

pouczać żadnego radnego, który zasiada na tej sali.  

Historia bywała panie radny Wojciechowski. Pan też był niestety jej częścią i dobrze pan to pamięta. Ja nie uważam 

się za osobę niekulturalną, nie uważam się za osobę, która ma za zadanie dzielenia, a nie łączenia i mogę państwu 

powiedzieć, że Marszałek Województwa Łódzkiego z całym obecnym tutaj zarządem jest po to, żeby wsłuchiwać się w 

państwa głos jako radnych Sejmiku Województwa Łódzkiego. Analizować wasze sugestie, problemy, sprawy, 

wychodzić im naprzeciw, jeśli jest to możliwe, bo zostaliśmy tutaj wybrani po to, żeby służyć naszym mieszkańcom i 

chyba się w tym zgadzamy, że tak jest. Aby służyć mieszkańcom, którzy nas wybrali. Mamy różne poglądy, różnimy się 

i to dobrze, że się różnimy, bo w różnorodności jest siła, szanowni państwo, dobrze, że się różnimy. Bo jakby ten świat 

wyglądał, gdybyśmy wszyscy mieli takie same poglądy, tak samo myśleli, tak samo uważali. Natomiast, ja jako 

marszałek i myślę, że cały mój zarząd, pani wicemarszałek i panowie wicemarszałkowie oceniamy współpracę z 

prezydium Sejmiku Województwa Łódzkiego i z państwem pozytywnie, dobrze. Wielu z państwa zasiada tutaj po raz 

pierwszy, o czym też nie możemy zapominać. To jest nowe miejsce, w którym się realizują niektórzy państwo radni. Są 

państwo radni, którzy tutaj byli i powrócili, tak jak wspominany pan radny Król czy moja skromna osoba, ale też jest 

wielu radnych, którzy tutaj są po raz pierwszy i myślę, że powinniśmy wszyscy sobie dać szansę do tego, żeby 

wypracować te standardy współpracy i aby ta współpraca nas wszystkich satysfakcjonowała mimo różnic, jakie zawsze 

między nami będą. Mimo różnic, które zawsze między nami będą i jak ja oczekuję ....tak, jak państwo ode mnie 

oczekują, abym odpowiadała na państwa pytania, zapytania, wątpliwości. Zawsze w miarę swoich możliwości ja  

i zarząd będziemy to czynić i będziemy to robić, natomiast koncentrujmy się na pracy merytorycznej, nie łapmy się za 

słowa.  

Nie starajmy się mieć satysfakcję z tego, że ktoś wypowiedział się nie do końca precyzyjnie albo ktoś nie do końca 

odpowiedział na zadane pytania. Proszę tutaj się nie doszukiwać żadnych teorii spiskowych, bo każdy z nas ma prawo 

do popełniania błędów. Każdy z nas ma prawo do popełniania błędów bez względu na to, jaką funkcję pełni. Czy jest 

dyrektorem, czy jest radnym, czy jest marszałkiem, czy jest przewodniczącym czy wiceprzewodniczącym Sejmiku 

Województwa Łódzkiego?  

Dokonaliśmy takiego wyboru, większość w sejmiku dokonała takiego wyboru i ten wybór należy uszanować. Natomiast 

jeśli mają państwo czy klub Koalicji Obywatelskiej, czy klub PSL-Polska 2050 czy klub Prawo i Sprawiedliwość. 

Jakiekolwiek uwagi czy sugestie to jest czas, żeby je przekazywać, jest czas, żeby je przekazywać i mówić, co należy 

poprawić, co nam się nie podoba. Jakbyśmy woleli, żeby to wyglądało? Jest czas na rozmowę, jest czas na rozmowę, 

natomiast uważam, że składanie takich apeli nie powinno mieć nigdy miejsca na sesji.  
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To jest moje prywatne zdanie teraz, szanowni państwo. Bo jeżeli pani państwo idą w tą stronę, to państwo też wiedzą, 

dlaczego to robicie.  

Więc ja z tego miejsca mogę państwu zaoferować jedną rzecz - chęć do współpracy, o której mówił dzisiaj pan 

marszałek Wojtysiak i mówię ja i nic się nie zmieniło z naszej strony. My jesteśmy otwarci do tego, żeby z paniem 

współpracować, ale jeżeli pani oczekują z jednej strony, żeby radnych nie oceniać i nie pouczać, to proszę też tego nie 

czynić. I nie szukać momentów, które można tylko kogoś wypunktować i mieć z tego większą czy mniejszą satysfakcję. 

Jesteśmy osobami dojrzałymi, odpowiedzialnymi. Mieszkańcy nam zaufali, uważają, że jesteśmy ich godnymi 

reprezentantami. Więc tak się zachowujmy, że jesteśmy ich godnymi reprezentantami, mimo tych różnic, które między 

nami są.  

Naprawdę, dialog jest zawsze możliwy, bo każdy z nas chce żyć w dobrym, fajnym województwie. Każdy. Każdy chce, 

żeby było nam tutaj dobrze. Wizje możemy mieć różne i może droga, którą będziemy obejmować, raz będzie lepsza, 

raz będzie gorsza, ale cel nam przyświeca ten sam. Więc bądźmy w tym konsekwentni i bardzo państwa proszę na 

przyszłość o jednak rozmowę. Różne mamy płaszczyznę do komunikowania się. Korzystajmy z nich, korzystajmy z 

tych możliwości, które mamy, bo naprawdę warto. To jest nasze wspólne miejsce życia i szanujmy je i szanujmy siebie 

nawzajem. Ja państwa szanuję i również oczekuję tego od państwa. Dziękuję  

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Dziękuję bardzo. Wyczerpaliśmy listę zgłoszeń.  

Punkt 11 

Komunikaty 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Chciałabym państwu zakomunikować, że następna sesja odbędzie się wg naszego harmonogramu 26  listopada czyli 

we wtorek o godzinie 15. Ponadto chciałam państwa zaprosić, Państwa Radnych i wszystkich obecnych na dzień 12  

listopada, czyli wtorek br. na godzinę 18.00 do Filharmonii Łódzkiej, gdzie zaplanowana jest gala, podczas której 

wręczone zostaną Nagrody Sejmiku Województwa Łódzkiego w dziedzinie kultury oraz Odznaki Honorowe za Zasługi 

dla Województwa Łódzkiego.  

Chciałabym też zgłosić państwu, że na urządzenia mobilne w dniu jutrzejszym otrzymacie państwo harmonogram sesji 

od stycznia do sierpnia przyszłego roku, abyście mogli państwo zaplanować swoją aktywność na posiedzeniach 

sejmiku i komisji.  

Punkt 12 

Zamknięcie VII sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego. 

Małgorzata Grabarczyk (Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego)  

Zamykam VII sesję Sejmiku Województwa Łódzkiego w dniu 29  października 2024 roku.  

Godz. 19.30 

Protokołowała 

Agnieszka Sasiak 


